
AB 617 Community Air Protection Program 
Steering Committee Meeting Agenda 

Heber Community Center 
1132 Heber Ave. 
Heber, CA 92231 

MEETING AGENDA 
Wednesday, February 12, 2020 

5:30 p.m. – 7:30 p.m. 
Facilitator:  Harder & Co. 
Chair of Meeting: Luis Olmedo (Alternate: Christian Torres) 

WELCOME 
1. Roll Call/Opening Remarks by CSC Members Co-Chairs 

2. PUBLIC COMMENT PERIOD

3. APPROVAL OF MINUTES
Minutes of November 13, 2019 CSC Meeting, Minutes of December 11, 2019 CSC Meeting
(Attachments: Nov. 13th Minutes & Dec. 11th Minutes)

4. DISCUSSION ITEMS:
A. CERP Approval Update       CCV & APCD
Review of the special CARB Meeting that took place in El Centro on January 15, 2020, during
which CARB approved the submitted Community Emissions Reduction Program (CERP) Plan
for our AB 617 Community Corridor.  CSC members are also encouraged to share their
observations and experiences from the event.

B. Scheduling of 2020 CSC Meetings      APCD
Staff will provide an update on the scheduling and frequency of CSC meetings for 2020
Calendar Year.

5. ACTION ITEMS: CCV & ICAPCD 
A. AB 617 CAMP Refresher and Community Monitors Installation-Locations
Staff will provide a refresher on the primary goals and three levels of monitoring equipment
in the Community Air Monitoring Program.  Staff will continue discussion on the potential of
voting to relocate up to two (2) out of the fifteen (15) approved primary community
monitor sites in two areas in Heber and Calexico which may be oversaturated with new
community monitors.  The CSC will refer to the previously approved ten (10) alternate
locations in determining if a primary site should be moved to an alternate location.
(Attachments: CAMP Refresher Presentation; List of Community Monitors Locations)

6. AGENCY UPDATES ICAPCD & CCV 

7. AGENDA TOPICS FOR NEXT MEETING Co-Chairs 

8. CLOSING REMARKS/ADJOURNMENT Co-Chairs 





Minutes
November 13, 2019
 December 11, 2019



AB 617 Community Air Protection Program  
Minutes of the Steering Committee Meeting 

IVC Junior College 
Imperial Valley, CA 

November 13th, 2019 
 
 

Chair of Meeting: Luis Olmedo (Alternate: Christian Torres) 
 
Facilitator: Megan Wylie from Cal State in Sacramento & Daniela Flores of Harder Co. 
 

I. Attendance: 
 
Mersedes Martinez, Community Corridor; Matt Dessert, Air Pollution Control District; Luis Olmedo, Comité 
Cívico del Valle; Rene Felix, Community Corridor; Mireya Diaz, Community Corridor; Sergio Cabañas, 
Community Corridor; Mary Salazar, Community Corridor; John Hernandez, Community Corridor 
 
Alternates: Reyes Romero; Rosa Guerrero, Bob Fischer; Sandra Mendivil: Chris Gomez-Wong; Steven Snow; 
Michael Moore 
 

II. Welcome and Opening Remarks by CSC Members 
 
Megan Wylie mentioned she will be the facilitator for the Community meeting portion of the evening. She 
reminded everyone there are several avenues for public comment including verbal public comment, post-it notes, 
and posters that will be explained later in addition to comment cards. She added that there is a public comment 
portion in the steering committee meeting as well. She said that they will be speaking on the Community 
Emissions Reductions Program (CERP). She reminded everyone of the location of the restrooms, emergency 
exits, and invited everyone to grab some food. She invited everyone that they have translation services available. 
She added that time is limited and asked if everyone could limit their comments to 2 to 3 minutes. She mentioned 
there will be a brief overview of the Community Air Protection Program and the CERP. She said the remaining 
hour will be a Q&A. 
 
Heather Arias from CARB thanked everyone for going to the meeting and for letting them move the meeting 
there. She pointed at the CARB staff in the meeting and invited everyone to talk to them if they had any questions. 
She added that Andrea Juarez is the liaison for the community and that she attends most meetings. She 
mentioned that Dave Salardino is also at most meetings and that both will be back in the December meeting. 
She announced that the CARB board will be in the community on January 15th at around 4 pm at the Old School 
House for an evening meeting so that they can hear everyone’s concerns or questions and added they have 
flyers in the registration table. 
 
Megan Wylie commented that they do not have a quorum for the CSC members and invited alternate members 
to join them around the table.   
 
Luis Olmedo welcomed everyone in the meeting. He commented that it has been a journey since AB 617 was 
signed into law in 2017. He reminded everyone that the purpose of the meeting was to share the information 
gathered by CARB and the Air District. He thanked Megan Wylie, CARB, and the steering committee for joining 
the meetings. He added that they are one of the 10 communities that the government has invested to create an 
Emissions Reductions Program.  
 
Matt Dessert welcomed everyone to IVC Junior College. He thanked CARB, CCV, and the steering committee 
for assisting. He said that they have reached a quorum. 



  
Andrea Juarez thanked everyone for coming that night. She commented that they have CARB staff in the 
meeting that is interested in hearing everyone’s concerns regarding heavy-duty diesel idling in your community. 
She invited everyone to go talk to Tom after the presentation is over so he can hear everyone’s comments on 
idling.   
 
 

III. Overview of the State Community Air Protection Program and the Emissions Reductions 
Program; Andrea Juarez from CARB 

 
 
Megan Wylie said that CARB posed 3 questions around the CERP so that they can have an organic 
conversation, the questions are: (1) what are the key strengths of the CERP? (2) What do you want CARBs 
governing board to know about the CERP? And (3) what lessons learned would you like us to share with other 
communities or CARBs governing board? She commented that the questions are also included in the back of 
everyone’s packet including a copy of the slides if they want to reference them. She noted if anyone has a 
thought or idea that would like for it to be captured in a visual format to please take a post-it note located in the 
window frame and stick their response to one of the three corresponding questions. She commented that after 
the meeting they will take pictures of the responses and will be uploaded to the CARB website. She noted that 
there will not be a formal transcription of these notes but they will be all uploaded to the website for transparency. 
She said that there are also comment cards that will be reviewed by CARB staff. She added that CARB will take 
all the discussion from the evening and that they will consider it in their staff report.  
 
Matt Dessert said that when the board of supervisors voted to approve these documents, the local board of 
supervisors also act as the local air pollution control board. He then invited everyone to attend the January 15th 
CARB meeting because it is highly significant to have this powerful board in their community. He commented 
on Tier 1 and 2 project and said the CSC committee was successful in accomplishing an early emissions 
reduction project in both categories, the Calexico high school parking lot that was paved was funded partially by 
the 617 money that is still yet to come but that the project is already completed, he mentioned that the Air District 
paid upfront and that they will be reimbursed half the cost. He added that under the Tier 2 projects they have 
updated the ad burn policy which is yet to be signed but will be done before the January 15th meeting.  
 
Mireya Diaz mentioned that one of the things she liked about the Tier 1 Projects is that not only the board has 
great ideas but they’ve had a lot of input from their community and that this is reflected on the projects they’ve 
come up with. She said that air filtration projects in schools are the priority. She commented that she is amazed 
by how proactive everyone is and how everyone has come together very well to move forward and that she’s 
excited and proud of what they have achieved.  
 
Bob Fischer said that the progress they’ve made validates the whole concept of AB 617 because instead of 
having a top-down approach, they’ve done a bottom-up approach to regulating air quality with useful input from 
the community. He added that specific needs are being addressed that will directly impact the air quality in the 
community. He commented that they’ve worked hard to focus on the reductions they can achieve given that 
they’re close to the border and are exposed to the overwhelming impact of the air quality in Mexicali.  
 
Luis Olmedo commented that it’s clear it’s been a lot of work and that they face a lot of challenges. On the 
questions asked by CARB after the presentation, he said that the key strength has been coming together as an 
organization that works with the community. He mentioned that the government has passed a lot of laws that 
give them the ability to elevate the issues that they face and that AB 617 is one of these laws. He added that 
whenever the legislature designates money they are normally selected last and that this is clear because the 
Valley is largely under-invested. He mentioned they breathe the same air as Baja California and they are yet to 
convince the state that they have a migrating community on a daily basis. He mentioned AB 617 needs more 



equal because the funding normally goes to cities with a larger population and not necessarily the severity of 
the air quality. He commented that a lot of good actors in the industry want the equal application of policies 
because if businesses circumvent these policies it creates an unfair advantage in the business sector and he 
thinks enforcement should continue to be a part of the strategy. He said that there is a lot of tourism in the area, 
and a lot of the profit doesn’t go back into the community because they use federal lands.  
 
René Felix, answering the question asked in the presentation about the strengths of the CERP, said that he 
considers the region to be in an exceptional moment since it is difficult to have the economic resources to invest 
in environmental problems and to have the human resources within Government agencies and organizations 
are not easy either. He commented that on the 8th the county approved the work done by the committee and 10 
days later a binational meeting was held with senior officials from both nations. He mentioned that they 
subsequently had the Civic Committee Summit and commented that all these events have been extraordinary 
for Imperial County. He added that the problem must be solved together with Mexico since they will not be able 
to solve it alone.  
 
Mireya Diaz said that one of the key strengths of their plan is the voice of their community. She said that one of 
the things she would like CARBs board to know is that it is extremely important to have the flexibility to come up 
with ideas that will work with their community. She commented that this has been a great opportunity to expand 
its horizon because the community hasn’t been big on change for many years. She added that some of the 
lessons they have learned in all these proposed timelines need more wiggle room because not everyone is an 
expert in air quality thus needing more time to understand everything so they can make a wise decision. She 
also wanted CARB to know that it’s a great opportunity to teach and empower the community on air quality, but 
that CARB also needs to make it easy for them to understand.  
 
Megan Wylie asked the public with a show of hands if they agree that the CERP is reflective of the community 
and that there are unique solutions to their community, she then asked if anyone strongly disagrees with the 
statement, followed by if anyone is unsure on issuing an opinion. 
 
Matt Dessert said that the community steering committee saw the indoor air filtration project at the Grace Smith 
School in Niland and commented that he’s optimist they will see more of those types of projects within the 
corridor. He added that Sealy school would also receive the same indoor air filtration project by mid-December. 
He commented that that money is coming from the state of California and thanked Mark Silver and Linda 
Cedillo for CARBs efforts to explain to them the funding opportunities. He mentioned that Luis Olmedo and he 
have been in discussions talking about the expansion of the IVAN network through AB 617 and having better 
locations for those monitors for better coverage, they want to make sure those monitors are spaced out even if 
that includes bringing in additional expertise. He said that additional expertise will come in regarding toxic 
monitors around the New River near the Calexico area. He then asked CARB if they can give an update 
regarding the binational activity including the Border 2020 Project in the January 15th meeting because there 
has been a big interest in the Mexicali valley over air pollution concerns, he’d also like to add the New River 
activities to the meeting as well.  
 
Megan Wylie asked Matt Dessert if he thought that the migration that happens in the community is reflected 
correctly in the CERP.  
 
Matt Dessert answered that it is correctly reflected in the Tier 2 projects. He said they are very fortunate to have 
this designation with the amount of funding going to the community but they are different than the other urban 
cities that have this designation. He added that they appreciate everyone’s input. He said he feels that there are 
eyes and ears on the ground on these important environmental concerns.  
 
John Hernández asked if anyone wanted to say something in Spanish before making his comment. He then 
said he agreed wholeheartedly on what he has heard regarding the strengths that AB 617 brings to the 



community. Referencing what he’d like CARBs board to know, he said that they appreciate their help regarding 
bringing in professionals and scientists that are going to provide them with what they want to know about the air 
quality. He also noted that he’d like to know what the budget will look like. Regarding the question about lessons 
learned, he said that if anyone raises their voice CARB will be listening and that they are prepared to protect 
and serve their community if called upon to do so.  
 
Miguel Hernandez mentioned that Sacramento has overlooked Imperial County for several years until this 
funding but he still believes this amount of funding is not enough because out of the 30 public schools in the 
corridor, only 12 have been given priority regarding the indoor air filtration systems. He commented they should 
ask for more in this document instead of settling for less. 
 
Mercedes Martinez said that some of the strengths of the program are the co-chairs because she believes that 
they’ve taken into consideration what each profession would bring to the table when selecting the committee 
members. She said she wanted CARB to know that they’ve been educating the county correctly. She mentioned 
that the lesson they have learned is that they’ve learned to listen to the experts so they can make educated 
decisions. 
 
A resident of Calexico emphasized the importance of the binational talks; he said that without the collaboration 
of Mexico they will not achieve much. He suggested researching the possibility of paving highly transited dirt 
roads that the Border Patrol uses to eliminate all the dust that this generates. 
 
Megan Wylie concluded the public comment and invited everyone to use the post-it notes and the posters so 
they can attendance can provide their feedback on the 3 questions asked by CARB in their presentation. She 
added that she will be synthesizing the comments made that day and said she will be in the back of the room 
polling whether the attendance was in agreement with these comments or not so they can collect more feedback. 
She mentioned the CARB staff will be there for another hour to answer questions. 
 
Luis Olmedo asked if the CARB representatives will be accepting comments during the entire time they are 
there. He then asked the advisory group if it was OK to ask the audience if there are any additional comments 
because he thinks that this is the most important part of the agenda. He asked for a show of hands and it was 
in favor. He asked the audience if there is more comments or concerns. 
 
Johnny on wheels said that the planet is being scorched and the state should start buying the water now and 
not 5 years from now because planting trees is a 50-year project that takes too long. He commented that they 
should empower the younger generation to plant trees and have a garden in their backyard. He added that it’s 
important to plant trees that give the most reduction of air pollution and not all the cheap trees that grow fast and 
have a small reduction in air pollution. 
 
Luis Olmedo said as a closing comment that they need additional monitors in Mexicali and they need to expand 
the type of monitors they use. He added that they need a more robust mobile strategy and that an additional 
workshop is necessary because he believes they can achieve more meaningful engagements with the 
community if they can walk to a meeting near them; he suggested El Centro, Heber or Calexico would be 
appropriate additions. He mentioned that they need a new binational plan that is consistent with the CERP. He 
then added he’d like the environmental justice program to be consulted regularly so they can play a more 
prominent role in what committee does.  
 
Belen Leon asked if there was going to be more time for CSC members or the public to submit more comments. 
 
A CARB representative commented that they showed Andreas Juarez’s email and phone number to contact 
her with more comments. She said she really liked Luis Olmedo’s suggestion on CARB participating in the 



upcoming steering committee meetings. She mentioned that the tentative date for the posting of the report would 
be December 12th because they want to be sure the community has 30 days to submit any more comments. 
 

IV. AB 617 Community Air Protection Counsel Program Steering Committee Meeting.  
 
Luis Olmedo welcomed everyone and invited everyone to stay for this part of the meeting. 
 
Daniela Juarez started a roll call. She then mentioned they are over time and asked the audience if they can 
keep their comments under one minute. 
 

V. Approval of the Minutes for August 28th and October 2nd. 
 
Luis Olmedo mentioned that the Minute of September 11th is still under review due to some technical 
challenges. He asked for a motion for approval of the minutes. John Hernandez made the motion and Sergio 
Cabanas seconded it. The motion passed. 
 
 

VI. Discussions Items   
 
Discussion on Tours for CSC Members. 
 
Belen Leon mentioned that CARB will arrive on January 15th for the CERP meeting, but they also want to do a 
tour open for CSC members. She said that they will give out more information in December, but that the tour will 
be early in the morning given that the CERP meeting is at 4 o clock. 
 
Discussion of Agricultural Burning Enforcement;  
 
Matt Dessert said that this is an early emissions reductions project that has been put together in conjunction 
with the Air Pollution Control District. He commented that the policy has been reviewed, vetted and it’s now just 
waiting to be signed by him. He added that there’s more information on the website about this activity. 
 
Discussion on AB 617 Community Monitors Installation; Christian Torres 
 
John Hernandez commented that what was presented was a good idea and that he supports it.  
 
Michael Moore commented he’s on the other side of the fence than John Hernandez because he thinks there 
is value in the differing data between the two monitors that are in close proximity. He said that he does not mind 
these two monitors being that close because there is a business close by that could potentially create different 
air quality.  
 
Christian Torres said that he was only suggesting changing these two monitors so that they can have more 
coverage, but it’s the committee’s decision to make. 
 
Luis Olmedo mentioned these sensors only pick up PM10 and PM2.5 and they won’t be indicative of every 
contaminant that may or may not exist in the area. He said that the District will hopefully have the resources to 
expand the monitoring to be able to do a larger suite of measurements. He highlighted that he’d like to prioritize 
where the community is living and not necessarily at the source, but he leaves that to the experts to give them 
that analysis.  
 
Christian Torres responded by going back to the question of why do you want to do the monitoring, he said 
that if you want to find a leak you monitor the source but if you want to monitor the effect that it has on the public 



you monitor the communities. He gave the example of the Grand Plaza Outlets where there is a lot of traffic 
especially in the holidays and said if you want to monitor the source the monitor would closer to the road instead 
of the location of the people. 
  
Mireya Diaz said she agreed with Michael Moore and asked if they could get more information on how one 
monitor would work instead of two in that critical area.  
 
Bob Fischer said they need to get some clarity on their monitoring objectives and to reach a consensus on what 
they’re trying to achieve with the monitors. He added that they need more education and discussion so everyone 
can be on the same page on the achievements the goals of the monitors.  
 
Bill Plourd mentioned that in Heber there is already an existing monitor in the Heber School which is 100 yards 
from the El Toro Feedlot. He added that the geothermal plant is about half a mile from the feedlot. He commented 
that 4 monitors within half a mile of each other in an area where they already have a good idea of the air quality 
would be overkill. 
 
Mercedes Martinez suggested adding in the presentation the site of the monitor and who owns the location, 
and for the sake of the deadline what would be a turnaround to place the new monitors.  
 
Christian Torres said those are things that they can bring forward at the next meeting.  
 
Matt Dessert suggested adding the same type of concentration as Heber in El Centro, particularly in the 
Eastside around the Washington School area. 
 
Luis Olmedo asked the CSC Members by a show of hands if they would agree in expanding more monitors in 
Mexicali because he thinks there is value in adding more monitors in there. 
 
John Hernandez asked if they would be adding more monitors to the 15 they have and send those to Mexicali 
or send an amount of the ones they already have. 
 
Luis Olmedo commented that if they feel there’s already enough saturation in the area, they could send some 
monitors to Mexicali. He said they can bring it back to the discussion later. 
 
Matt Dessert said they’ve had discussed this and that they should take a look at the secondary sites. He noted 
that everyone should know they have budget constraints and they already have a budget allocation for the 
monitors. He reminded everyone that the Air District is working with CCV to establish two additional IVAN 
monitors not associated with AB 617 money in the San Pasqual School District. He said the Air District would 
like to focus on the budget they have before them and then approach new funding from CARB if they are going 
to do additional monitoring in Mexicali.  
 

VII. Public Comment 
 
Ray Askins said he hasn’t heard a plan to find out the hotspots in Mexicali but that he has a list of bad actors 
in the industry. He said they should focus on these bad actors and that they should find a way to make them do 
business better. He suggested adding sensors on both sides of the companies as to the way the wind blows  
 
Doctor Shavonne Borchardt asked if they are trying to target businesses and catching them emitting pollutants 
in the air or protecting the community. She also asked what was so special about Washington Elementary.  
 
Luis Olmedo said that those are very technical questions and given the limited time he will refer them to the 
regulators in the Air District. 



 
Matt Dessert said that Washington Elementary was brought up in previous steering committee meetings as an 
area of interest. He commented that the IVAN monitors that track PM10 and PM2.5 also track what the regulatory 
monitors report and that there is a direct correlation.  
 
Abraham Campos voiced his concerns about adding the monitor in the Wastewater Treatment Plant in El 
Centro and that this location is subject to all the winds coming from the west and that this will lead the public to 
believe that wastewater plant is the source of all the dirt.  
 
Luis Olmedo said that given the time constraints they will not be able to respond to Abraham Campo but they 
are documenting it. He added that everyone’s comments are highly important to the committee because they do 
not know every corner in the community as they do.  
 
Reyes Romero said that the committee should make a very informed decision on the addition of monitors in 
Mexicali, he goes on to say that they already have a very robust monitoring plan and that given the budget they 
have they should concentrate all their efforts in Calexico, Heber, and El Centro. 
 
Mireya Diaz said she is very happy about hearing the public asking the why in the decisions they make. She 
said it’s extremely important for the public to hold the committee accountable.  
 
 

VIII. Agency Updates 
 
Christian Torres mentioned the Border Relations Counsel will meet in Calexico in the city chambers in two 
weeks and once he gets confirmation of the date he will forward it to Belen Leon. He said they will talk on the 
work that’s being done binational regarding air and water quality including Border 2020. 
 
Matt Dessert gave an update on behalf of the Air District and said there will be a meeting at the city council 
chambers at el Centro the next day, he mentioned the State Water Control Board will come down for a meeting 
and a tour that starts at 10 o clock. He commented that they will talk about environmental issues that tie into the 
toxic air monitors at the New River.  
 

IX. Agenda Topics for Next Meeting 
 

Belen Leon said they have a Border 2020 meeting in Calexico on December 5th from 11 am to 2 pm. She 
commented this is a joint meeting with CARB and will talk about the work plan they have binational. She 
mentioned one of the next agenda topics will be the monitor location discussion, another topic will be CARB and 
APCD enforcement discussion on ad burning pending confirmation, and they will possibly revisit the workshop 
in a low scale for the next December meeting pending confirmation. She said that the next meeting will be 
December 11th in Calexico or El Centro. 
 
Luis Olmedo recommended one more topic for the next meeting and said that there is a lot of material being 
moved to the border and said that will increase of emissions in the Heber area asked APCD if they can bring a 
conversation about that. 
 
Matt Dessert said they will look into that and bring back any information.  
 
Daniela Flores asked the committee members if they wanted to suggest any topics for consideration. 
 
John Hernandez said there is a lot of discrepancies regarding adding more monitors in Mexicali and asked the 
committee if they can get a unified stance on this topic. 



 
X. Closing Remarks / Adjournment 

 
Mary Salazar said she was impressed with the Environmental Health Summit she attended and that she learned 
a lot of information regarding how bad the situation is. She said that the long waits in the border is something 
that is hugely affecting Calexico’s air quality.  
 
Luis Olmedo asked for a motion to adjourn the meeting, John Hernandez seconded it. 
 
Meeting Adjourned.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 





Programa Comunitario de Protección Atmosférica bajo el Auspicio de AB 617 
Minuta de la Reunión del Comité Directivo 

IVC Junior College 
Imperial Valley, CA 

13 de noviembre de 2019 
 

Presidente de la Reunión: Luis Olmedo (Suplente: Christian Torres) 
 
Facilitadores: Megan Wylie de Cal State en Sacramento & Daniela Flores de Harder Co. 
 

I. Asistencia: 
 
Mersedes Martínez, Corredor Comunitario; Matt Dessert, Distrito de Control de la Contaminación Atmosférica; 
Luis Olmedo, Comité Cívico del Valle; Rene Félix, Corredor Comunitario; Mireya Diaz, Corredor Comunitario; 
Sergio Cabañas, Corredor Comunitario; Mary Salazar, Corredor Comunitario; John Hernández, Corredor 
Comunitario 
 
Suplentes: Reyes Romero; Rosa Guerrero, Bob Fischer; Sandra Mendivil: Chris Gomez-Wong; Steven Snow; 
Michael Moore 
 

II. Bienvenida y Comentarios de Apertura por Miembros del CSC  
 
Megan Wylie mencionó que será la facilitadora de la parte de la reunión comunitaria de esa noche. Les recordó 
a todos que hay varias vías para hacer comentarios públicos, incluidos los comentarios públicos verbales, las 
notas post-it y los carteles que se explicarán más adelante, además de las tarjetas de comentarios. Agregó que 
también hay una parte de comentarios públicos en la reunión del comité directivo. Dijo que hablarán sobre el 
Programa Comunitario de Reducción de Emisiones (CERP). Les recordó la ubicación de los baños, las salidas 
de emergencia, e invitó a todos a tomar algo de comida. Comentó que tienen servicios de traducción 
disponibles. Agregó que el tiempo es limitado y comentó si todos pudieran limitar sus comentarios de 2 a 3 
minutos. Mencionó que habrá una breve descripción del Programa de Protección del Aire de la Comunidad y 
del CERP. Mencionó que la hora restante será un Q&A. 
 
Heather Arias agradeció a todos por asistir a la reunión y por permitir que cambiaran la ubicación. Señaló al 
personal de CARB en la reunión e invitó a todos a hablar con ellos si tenían alguna pregunta. Agregó que 
Andrea Juárez es el enlace de CARB para la comunidad y que asiste a la mayoría de las reuniones. Mencionó 
que Dave Salardino también está en la mayoría de las reuniones y que ambos volverán en la reunión de 
diciembre. Anunció que la junta de CARB estará en la comunidad el 15 de enero alrededor de las 4 pm en la 
Old School House para una reunión para que puedan escuchar las preocupaciones o preguntas de todos y 
agregó que tienen volantes en la tabla de registro. 
 
Megan Wylie comentó que no tienen quórum para los miembros de CSC e invitó a miembros alternativos a 
unirse a ellos alrededor de la mesa. 
 
Luis Olmedo dio la bienvenida a todos. Comentó que ha sido un trayecto desde que AB 617 se convirtió en ley 
en 2017. Recordó a todos que el propósito de la reunión era compartir la información recopilada por CARB y el 
Distrito Aéreo. Agradeció a Megan Wylie, CARB y al comité directivo por unirse a las reuniones. Agregó que 
son una de las 10 comunidades que el gobierno ha invertido para crear un Programa de Reducción de 
Emisiones. 
 
Matt Dessert dio la bienvenida a todos a IVC Junior College. Agradeció a CARB, CCV y al comité directivo por 
asistir. Dijo que han alcanzado un quórum. 



  
Andrea Juárez agradeció a todos por venir esa noche. Comentó que tienen personal de CARB en la reunión 
que está interesado en escuchar las inquietudes de todos con respecto a la marcha en vacío de maquinaria 
pesada en su comunidad. Invitó a todos a hablar con Tom después de que termine la presentación para que 
pueda escuchar los comentarios de todos sobre la maquinaria pesada. 
 
 

III. Resumen del Programa de Protección del Aire de la Comunidad del Estado y el Programa 
de Reducción de Emisiones; Andrea Juárez de CARB 

 
 
Megan Wylie dijo que CARB planteó 3 preguntas en torno al CERP para que puedan tener una conversación 
orgánica, las preguntas son: (1) ¿Cuáles son las fortalezas clave del CERP? (2) ¿Qué quiere que la junta de 
gobierno de CARB sepa sobre el CERP? Y (3) ¿qué lecciones aprendidas le gustaría que compartiéramos con 
otras comunidades o la junta directiva de CARB? Comentó que las preguntas también se incluyen en el reverso 
del paquete de todos, incluida una copia de las diapositivas si quieren hacer referencia a ellas. Señaló que, si 
alguien tiene una pregunta o una idea que le gustaría que se capture en un formato visual, tome una nota 
adhesiva ubicada en el marco de la ventana y pegue su respuesta a una de las tres preguntas correspondientes. 
Comentó que después de la reunión tomarán fotos de las respuestas y se subirán al sitio web de CARB. Señaló 
que no habrá una transcripción formal de estas notas, pero todas se subirán al sitio web para mayor 
transparencia. Dijo que también hay tarjetas de comentarios que serán revisadas por el personal de CARB. 
Agregó que CARB tomará toda la discusión de la noche y que lo considerarán en su informe del personal. 
 
Matt Dessert dijo que cuando la junta de supervisores votó para aprobar estos documentos, la junta local de 
supervisores también actúa como la junta local de control de la contaminación del aire. Luego invitó a todos a 
asistir a la reunión de CARB del 15 de enero porque es muy importante tener esta poderosa junta en su 
comunidad. Comentó sobre los proyectos Fase 1 y 2 y dijo que el comité CSC tuvo éxito en la realización de 
un proyecto de reducción temprana de emisiones en ambas categorías, el estacionamiento de la escuela 
secundaria Calexico que fue pavimentado fue financiado parcialmente por el dinero 617 que aún está por llegar, 
pero que el proyecto ya está terminado, mencionó que el Distrito del Aire pagó por adelantado y que se les 
reembolsará la mitad del costo. Agregó que en los proyectos Fase 2 han actualizado la política de quema de 
anuncios que aún no se ha firmado, pero que se realizará antes de la reunión del 15 de enero. 
 
Mireya Díaz mencionó que una de las cosas que le gustaba de los Proyectos de Nivel 1 es que no solo la junta 
tiene grandes ideas, sino que también han recibido una gran cantidad de aportes de su comunidad y que esto 
se refleja en los proyectos que se les ocurrieron. Dijo que los proyectos de filtración de aire en las escuelas son 
la prioridad. Comentó que está sorprendida por lo proactivos que son todos y cómo todos se han unido muy 
bien para avanzar y que está emocionada y orgullosa de lo que han logrado.  
 
Bob Fischer dijo que el progreso que han realizado válida todo el concepto de AB 617 porque en lugar de tener 
un enfoque de arriba hacia abajo, han hecho un enfoque de abajo hacia arriba para regular la calidad del aire 
con aportes útiles de la comunidad. Agregó que se están abordando necesidades específicas que impactarán 
directamente la calidad del aire en la comunidad. Comentó que han trabajado duro para enfocarse en las 
reducciones que pueden lograr dado que están cerca de la frontera y están expuestos al impacto abrumador 
de la calidad del aire en Mexicali.  
 
Luis Olmedo comentó que está claro que ha sido mucho trabajo y que enfrentan muchos desafíos. Sobre las 
preguntas formuladas por CARB después de la presentación, dijo que la fortaleza clave ha sido unirse como 
una organización que trabaja con la comunidad. Mencionó que el gobierno ha aprobado muchas leyes que les 
dan la capacidad de elevar los problemas que enfrentan y que AB 617 es una de estas leyes. Agregó que cada 
vez que la legislatura designa el dinero, normalmente se seleccionan en último lugar y que esto está claro 



porque no se ha invertido en el Valle. Mencionó que respiran el mismo aire que Baja California y aún no han 
convencido al estado de que tienen una comunidad migrante. Mencionó que AB 617 necesita más igualdad 
porque la financiación normalmente se destina a ciudades con una población mayor y no necesariamente a 
ciudades con peor calidad del aire. Comentó que negocios que siguen la ley en la industria quieren la aplicación 
equitativa de las políticas porque si las empresas eluden estas políticas, esto crea una ventaja injusta en el 
sector empresarial y cree que la aplicación debería continuar siendo parte de la estrategia. Dijo que hay mucho 
turismo en el área y que gran parte de las ganancias no regresan a la comunidad porque usan tierras federales. 
 
René Félix, contestando a las preguntas hechas en la presentación sobre las fortalezas que pueden tener, dijo 
que él considera que la región se encuentra en un momento excepcional, ya que es difícil tener el recurso 
económico para invertir en cuestiones ambientales y tener el recurso humano dentro de las agencias de 
gobierno y de las organizaciones tampoco es fácil. Menciona que el día 8 el condado aprobó el trabajo que ha 
hecho el comité y 10 días después se llevó a cabo una reunión binacional con altos funcionarios de ambas 
naciones. Menciona que posteriormente tienen la cumbre del comité cívico y comentó que todos estos eventos 
han sido extraordinarios para el Condado Imperial. Agrega que el problema se tiene que solucionar junto con 
México ya que ellos no van a poder resolverlo solos. 
 
Mireya Díaz dijo que una de las fortalezas clave de su plan es la voz de su comunidad. Dijo que una de las 
cosas que le gustaría que la junta de CARB supiera es que es extremadamente importante tener la flexibilidad 
para proponer ideas que funcionen con su comunidad. Comentó que esta ha sido una gran oportunidad para 
expandir su horizonte porque la comunidad no ha tenido grandes cambios en muchos años. Agregó que algunas 
de las lecciones que han aprendido en todos estos cronogramas propuestos necesitan más margen de 
maniobra porque no todos son expertos en calidad del aire y, por lo tanto, necesitan más tiempo para 
comprender la información para poder tomar una decisión acertada. También quería que CARB supiera que es 
una gran oportunidad para enseñar y empoderar a la comunidad sobre la calidad del aire, pero que CARB 
también debe facilitarles la comprensión.  
 
Megan Wylie preguntó al público con una muestra de manos si están de acuerdo en que el CERP es un reflejo 
de la comunidad y que hay soluciones únicas para su comunidad, luego preguntó si alguien está en total 
desacuerdo con la declaración, seguido de si alguien no está seguro de emitir una opinión. 
 
Matt Dessert dijo que el comité directivo de la comunidad vio el proyecto de filtración de aire interior en la 
Escuela Grace Smith en Niland y comentó que es optimista de que vean más de ese tipo de proyectos dentro 
del corredor. Agregó que la escuela en Seeley también recibiría el mismo proyecto de filtración de aire interior 
a mediados de diciembre. Comentó que ese dinero proviene del estado de California y agradeció a Mark Silver 
y Linda Cedillo por los esfuerzos de CARB para explicarles las oportunidades de financiamiento. Mencionó que 
Luis Olmedo y él han estado en conversaciones hablando sobre la expansión de la red IVAN a través de AB 
617 y que tienen mejores ubicaciones para esos monitores para una mejor cobertura, quieren asegurarse de 
que esos monitores estén separados incluso si eso significa traer más profesionales. Dijo que se obtendrán 
conocimientos adicionales sobre monitores tóxicos alrededor del Río Nuevo, cerca del área de Calexico. Luego 
le preguntó a CARB si pueden dar una actualización con respecto a la actividad binacional, incluido el Proyecto 
Frontera 2020 en la reunión del 15 de enero porque ha habido un gran interés en el valle de Mexicali por las 
preocupaciones de contaminación del aire, también le gustaría agregar el Río Nuevo actividades a la reunión 
también.  
 
Megan Wylie le preguntó a Matt Dessert si pensaba que la migración que ocurre en la comunidad se refleja 
correctamente en el CERP. 
Matt Dessert respondió que se refleja correctamente en los proyectos de Nivel 2. Dijo que son muy afortunados 
de tener esta designación con la cantidad de fondos destinados a la comunidad, pero son diferentes a las otras 
ciudades urbanas que tienen esta designación. Agregó que aprecian el aporte de todos. Dijo que siente que 
hay ojos y oídos en el suelo sobre estas importantes preocupaciones ambientales.   



 
John Hernández preguntó si alguien quería hacer una pregunta en español antes de su comentario. Luego dijo 
que estaba totalmente de acuerdo con lo que había escuchado sobre las fortalezas que AB 617 trae a la 
comunidad. Refiriéndose a lo que le gustaría que sepa la junta de CARB, dijo que aprecian su ayuda para traer 
profesionales y científicos que les proporcionarán lo que quieren saber sobre la calidad del aire. También señaló 
que le gustaría saber cómo se verá el presupuesto. Con respecto a la pregunta sobre las lecciones aprendidas, 
dijo que, si alguien levanta la voz, CARB estará escuchando y que están preparados para proteger y servir a 
su comunidad si se le pide que lo haga.  
 
Miguel Hernández mencionó que Sacramento ha pasado por alto el Condado Imperial durante varios años 
hasta que recibió estos fondos, pero aún cree que esta cantidad de fondos no es suficiente porque de las 30 
escuelas públicas en el corredor, solo 12 han recibido prioridad con respecto a los sistemas de filtración de aire 
interior. Comentó que deberían pedir más en este documento en lugar de conformarse con menos.  
 
Mersedes Martínez dijo que algunos de los puntos fuertes del programa son los copresidentes porque cree 
que han tenido en cuenta lo que cada profesión aportaría a la mesa al seleccionar a los miembros del comité. 
Dijo que quería que CARB supiera que han estado educando al condado correctamente. Mencionó que la 
lección que han aprendido es que han aprendido a escuchar a los expertos para que puedan tomar decisiones 
informadas. 
 
Un residente de Calexico enfatizó la importancia de las conversaciones binacionales; Dijo que sin la 
colaboración de México no lograrán mucho. Sugirió investigar la posibilidad de pavimentar caminos de tierra 
altamente transitados por la Patrulla Fronteriza para eliminar todo el polvo que esto genera.  
 
Megan Wylie concluyó el comentario público e invitó a todos a usar las notas adhesivas y los carteles para que 
el público pueda brindar sus comentarios sobre las 3 preguntas formuladas por CARB en su presentación. 
Agregó que sintetizará los comentarios hechos ese día y dijo que estará en la parte de atrás de la sala haciendo 
un sondeo sobre si la asistencia estuvo de acuerdo con estos comentarios o no para que puedan recopilar más 
comentarios. Mencionó que el personal de CARB estará allí durante otra hora para responder preguntas.  
 
Luis Olmedo preguntó si los representantes de CARB aceptarán comentarios durante todo el tiempo que estén 
allí. Luego le preguntó al grupo asesor si estaba bien preguntarle a la audiencia si hay algún comentario 
adicional porque piensa que esta es la parte más importante de la agenda. Pidió una muestra de manos y fue 
a favor. Preguntó a la audiencia si hay más comentarios o inquietudes.  
 
Johnny Sobre Ruedas dijo que el planeta se está quemando y que el estado debería comenzar a comprar el 
agua ahora y no dentro de 5 años porque plantar árboles es un proyecto de 50 años que lleva demasiado 
tiempo. Comentó que deberían empoderar a la generación más joven para plantar árboles y tener un jardín en 
su patio trasero. Agregó que es importante plantar árboles que reduzcan al máximo la contaminación del aire y 
no todos los árboles baratos que crecen rápido y tienen una pequeña reducción en la contaminación del aire.  
 
Luis Olmedo dijo que necesitan monitores adicionales en Mexicali y que necesitan expandir el tipo de monitores 
que usan. Agregó que necesitan una estrategia móvil más sólida y que se necesita un taller adicional porque 
cree que pueden lograr compromisos más significativos con la comunidad si pueden caminar a una reunión 
cerca de ellos; sugirió que El Centro, Heber o Calexico serían adiciones apropiadas. Mencionó que necesitan 
un nuevo plan binacional que sea consistente con el CERP. Luego agregó que le gustaría que se consulte 
regularmente el programa de justicia ambiental para que puedan desempeñar un papel más destacado en lo 
que hace el comité.  
 
Belén León preguntó si habría más tiempo para que los miembros del CSC o el público presentaran más 
comentarios. 



 
Un representante de CARB comentó que mostraron el correo electrónico y el número de teléfono de Andreas 
Juárez para contactarla con más comentarios. Dijo que realmente le gustó la sugerencia de Luis Olmedo sobre 
CARB participando en las próximas reuniones del comité directivo. Mencionó que la fecha tentativa para la 
publicación del informe sería el 12 de diciembre porque quieren asegurarse de que la comunidad tenga 30 días 
para enviar más comentarios.  
 

IV. Reunión del Comité Directivo del Programa del Consejo de Protección del Aire de la 
Comunidad AB 617. 

 
Luis Olmedo dio la bienvenida a todos y los invitó a quedarse para esta parte de la reunión. 
 
Daniela Juárez comenzó un pase de lista. Luego mencionó que van atrasados con el tiempo y le comentó a la 
audiencia si pueden mantener sus comentarios en menos de un minuto. 
 

V. Aprobación de las minutas del 28 de agosto y 2 de octubre. 
 
Luis Olmedo mencionó que el Acta del 11 de septiembre todavía está bajo revisión debido a algunos desafíos 
técnicos. Pidió una moción para aprobar las actas del 28 de agosto y 2 de octubre. John Hernández hizo la 
moción y Sergio Cabañas la secundó. La moción pasó. 
 

VI. Temas de Discusión 
 
Discusión sobre Tours para miembros de CSC. 
 
Belén León mencionó que CARB llegará el 15 de enero para la reunión del CERP, pero también quieren hacer 
un recorrido abierto para los miembros de CSC. Dijo que darán más información en diciembre, pero que el 
recorrido será temprano en la mañana dado que la reunión del CERP es a las 4 en punto.  
 
Discusión sobre la aplicación de la ley de quema agrícola. 
 
Matt Dessert dijo que este es un proyecto de reducción temprana de emisiones que se ha elaborado en 
conjunto con el Distrito de Control de la Contaminación del Aire. Comentó que la política ha sido revisada, 
examinada y ahora solo está esperando ser firmada por él. Agregó que hay más información en el sitio web 
sobre esta actividad.  
 
Discusión sobre la instalación de monitores comunitarios AB 617; Christian Torres 
 
John Hernández comentó que lo que se presentó fue una buena idea y que lo apoya. 
 
Michael Moore comentó que está al otro lado de la cerca que John Hernández porque cree que hay valor en 
los diferentes datos entre los dos monitores que están muy cerca. Dijo que no le importa que estos dos 
monitores estén tan cerca porque hay un negocio cercano que podría crear una alteración en la calidad de aire.  
 
Christian Torres dijo que solo estaba sugiriendo cambiar estos dos monitores para que puedan tener más 
cobertura, pero es decisión del comité tomarla. 
 
Luis Olmedo mencionó que estos sensores solo detectan PM10 y PM2.5 y no serán indicativos de cada 
contaminante que pueda existir o no en el área. Dijo que tiene la esperanza que el Distrito tenga los recursos 
para expandir el monitoreo para poder hacer un conjunto más grande de mediciones. Destacó que le gustaría 



priorizar dónde vive la comunidad y no necesariamente en la fuente, pero lo deja a los expertos para darles ese 
análisis.  
 
Christian Torres respondió volviendo a la pregunta de por qué desea hacer el monitoreo, dijo que, si desea 
encontrar una fuga, se monitorea la fuente, pero si se quiere monitorear el efecto que tiene en el público, se 
monitorean las comunidades. Dio el ejemplo de los Grand Plaza Outlets, donde hay mucho tráfico, 
especialmente en las vacaciones y dijo que, si se desea monitorear la fuente, el monitor estaría más cerca de 
la carretera en lugar de la ubicación de las personas. 
  
Mireya Diaz dijo que estaba de acuerdo con Michael Moore y preguntó si podían obtener más información 
sobre cómo funciona un monitor en lugar de dos en esa área crítica. 
 
Bob Fischer dijo que necesitan tener algo de claridad sobre sus objetivos de monitoreo y llegar a un consenso 
sobre lo que están tratando de lograr con los monitores. Agregó que necesitan más educación y discusión para 
que todos puedan estar en la misma página sobre los logros y las metas de los monitores.  
 
Bill Plourd mencionó que en Heber ya existe un monitor en la Escuela Heber, que se encuentra a 100 yardas 
del lote de engorda El Toro. Agregó que la planta geotérmica está a aproximadamente media milla del lote de 
alimentación. Comentó que 4 monitores a menos de media milla uno del otro en un área donde ya tienen una 
buena idea de la calidad del aire serían excesivos. 
 
Mersedes Martínez sugirió agregar en la presentación el sitio del monitor y quién es el propietario de la 
ubicación, y en aras de la fecha límite, ¿Cuánto tiempo se tardaría en colocar los nuevos monitores?   
 
Christian Torres dijo que esas son cosas que pueden presentar en la próxima reunión. 
 
Matt Dessert sugirió agregar el mismo tipo de concentración que Heber en El Centro, particularmente en el 
lado este alrededor del área de la escuela de Washington.  
 
Luis Olmedo preguntó a los miembros del CSC con una muestra de manos si estarían de acuerdo en expandir 
más monitores en Mexicali porque cree que tiene valor agregar más monitores allí. 
 
John Hernández preguntó si agregarían más monitores a los 15 que tienen y los enviarán a Mexicali o enviarán 
una cantidad de los que ya tienen. 
 
Luis Olmedo comentó que, si sienten que ya hay suficiente saturación en el área, podrían enviar algunos 
monitores a Mexicali. Dijo que pueden traerlo nuevamente a la discusión más tarde.  
 
Matt Dessert dijo que habían discutido esto y que deberían echar un vistazo a los sitios secundarios. Señaló 
que todos deberían saber que tienen limitaciones presupuestarias y que ya tienen una asignación 
presupuestaria para los monitores. Recordó a todos que el Distrito del Aire está trabajando con CCV para 
establecer dos monitores IVAN adicionales no asociados con el dinero AB 617 en el Distrito Escolar de San 
Pasqual. Dijo que al Distrito del Aire le gustaría enfocarse en el presupuesto que tienen y luego abordar nuevos 
fondos de CARB si van a hacer un monitoreo adicional en Mexicali. 
 

VII. Comentarios Públicos  
 
Ray Askins dijo que no ha escuchado un plan para descubrir los puntos críticos en Mexicali, pero que tiene 
una lista negocios que no siguen la ley en la industria. Dijo que deberían centrarse en estos negocios y que 
deberían encontrar una manera de hacer que los negocios funcionen mejor. Sugirió agregar sensores en ambos 
lados de las compañías en cuanto a la forma en que sopla el viento 



 
La Doctora Shavonne Borchardt preguntó si están tratando de atacar a las empresas y atraparlas emitiendo 
contaminantes en el aire o protegiendo a la comunidad. También preguntó qué era tan especial sobre 
Washington Elementary. 
 
Luis Olmedo dijo que esas son preguntas muy técnicas y, dado el tiempo limitado, las remitirá a los reguladores 
del Distrito del Aire. 
 
Matt Dessert dijo que se tocó el tema Washington Elementary en reuniones anteriores del comité directivo 
como un área de interés. Comentó que los monitores que realizan el seguimiento IVAN PM10 y PM2.5 también 
dan seguimiento de lo que informan los monitores de regulación y que existe una correlación directa.  
 
Abraham Campos expresó su preocupación por agregar el monitor en la Planta de Tratamiento de Aguas 
Residuales en El Centro y que esta ubicación está sujeta a todos los vientos provenientes del oeste y que esto 
hará que el público crea que la planta de aguas residuales es la fuente de toda la suciedad.  
 
Luis Olmedo dijo que, dadas las limitaciones de tiempo, no podrán responderle a Abraham Campo, pero 
documentaron su comentario. Agregó que los comentarios de todos son muy importantes para el comité porque 
no conocen todos los rincones de la comunidad como ellos lo hacen. 
 
Reyes Romero dijo que el comité debería tomar una decisión muy informada sobre la incorporación de 
monitores en Mexicali, continúa diciendo que ya tienen un plan de monitoreo muy sólido ahí y que, dado el 
presupuesto que tienen, deben concentrar todos sus esfuerzos en Calexico, Heber y El Centro. 
 
Mireya Díaz dijo que está muy contenta de escuchar al público preguntando por qué en las decisiones que 
toman. Ella dijo que es extremadamente importante para el público responsabilizar al comité. 
 

VIII. Actualizaciones de Agencias  
 
Christian Torres mencionó que el Consejo de Relaciones Fronterizas se reunirá en Calexico en las cámaras 
de la ciudad en dos semanas y, una vez que obtenga la confirmación de la fecha, se la enviará a Belén Leon. 
Dijo que hablarán sobre el trabajo binacional que se está haciendo con respecto a la calidad del aire y el agua, 
incluido Frontera 2020. 
 
Matt Dessert dio una actualización en nombre del Distrito del Aire y dijo que habrá una reunión en las cámaras 
del consejo de la ciudad en el Centro al día siguiente, mencionó que la Junta Estatal de Control del Agua se 
reunirá para una reunión y un recorrido que comienza a las 10 en punto. Comentó que hablarán sobre 
problemas ambientales que se relacionan con los monitores de aire tóxicos en el Río Nuevo.   
 

I. Temas de la Agenda para la Próxima Reunión 
 

Belén León dijo que tienen una reunión de Frontera 2020 en Calexico el 5 de diciembre de 11 a.m. a 2 p.m. 
Comentó que esta es una reunión conjunta con CARB y hablarán sobre el plan de trabajo binacional que tienen. 
Mencionó que uno de los siguientes temas de la agenda será la discusión sobre la ubicación de los monitores, 
otro tema será la discusión de cumplimiento de CARB y APCD sobre la quema de anuncios en espera de 
confirmación, y posiblemente volverán a visitar el taller a pequeña escala para la próxima reunión de diciembre 
pendiente confirmación. Dijo que la próxima reunión será el 11 de diciembre en Calexico o El Centro. 
 
Luis Olmedo recomendó un tema más para la próxima reunión y dijo que se está trasladando mucho material 
a la frontera y dijo que esto aumentará las emisiones en el área de Heber le preguntó a APCD si pueden entablar 
una conversación al respecto. 



Matt Dessert dijo que investigarán eso y traerán de vuelta cualquier información. 

Daniela Flores les preguntó a los miembros del comité si querían sugerir algún tema para su consideración. 

John Hernández dijo que hay muchas discrepancias con respecto a agregar más monitores en Mexicali y 
preguntó al comité si pueden obtener una postura unificada sobre este tema. 

I. Observaciones finales / Clausura

Mary Salazar dijo que estaba impresionada con la Cumbre de Salud Ambiental a la que asistió y que aprendió 
mucha información sobre la gravedad de la situación de la calidad del aire. Dijo que las largas esperas en la 
frontera es algo que está afectando enormemente la calidad del aire de Calexico. 

Luis Olmedo solicitó una moción para levantar la reunión, John Hernández la secundó. 

Se levanta la sesión. 





AB 617 Community Air Protection Program  
Minutes of the Steering Committee Meeting 

December 11, 2019 
5:30 PM 

Calexico Neighborhood House 
Calexico, CA 

Chair of Meeting: Matt Dessert (Alternate: Reyes Romero) 

Facilitator: Daniela Flores of Harder Co. 

I. Attendance:

Mersedes Martinez, Community Corridor; René Felix, Community Corridor; Kristian Salgado, Community 
Corridor; Blake Plourd Community Corridor; Sergio Cabañas, Community Corridor; Mary Salazar, Community 
Corridor; John Hernandez, Community Corridor 

Alternates: Christian Torres; Rosa Guerrero, Sandra Mendivil, Chris Gomez Wong, Steven Snow, Michael 
Moore, Marlene Flores, Juan Villa, Aide Fulton 

II. Welcome and Opening Remarks by CSC Members

Daniela Flores pointed out the emergency exits and restrooms. She mentioned they have translating services 
available and invited everyone to try out the food they have in the meeting. She said they are having a Q&A 
session from CARB on the Community Emissions Reductions Program (CERP), a discussion on the Community 
Air Monitor Installation and a presentation from a mobile monitoring platform consultant. She reminded everyone 
if they vote on something to please use the proper procedures. She mentioned that part of her role as a facilitator 
is to ensure an inclusive process where they hear from residents and steering committee members because it’s 
very important AB 617 is shaped by the community. She mentioned she wants to make sure everyone gets to 
share their opinion and that if there’s a lot of interest to share that everyone keeps their comments brief. She 
said that they’ve reached quorum and will now begin.  

Matt Dessert welcomed everyone to the meeting and said they have a short agenda. He said that the 
presentation about the mobile monitoring platform from the members from Air Science will be very important. He 
mentioned he took them to a tour of the new river and showed them the new port of entry expansion, the sewer 
treatment plan in Calexico, the neighborhoods around the new river and also new locations for potential new 
monitors. he mentioned Nosotros Park and the baseball fields directly west of Nosotros stuck out as new 
locations. He commented that these experts pointed out an incinerator Matt hasn’t noticed that was across the 
new river. He said that they noticed smells coming out of the Calexico Sewer Treatment Plant, and that they 
need to make sure that facility is working properly. He said that after they noticed this they probably need to take 
a look at the plants in El Centro and Heber.  

Christian Torres said it was nice to have a meeting in Calexico. He commented that that past week he was in 
Oakland for the CARB meeting where they approved West Oakland’s CERP plan which they titled Owning Our 
Air, he said it was inspiring to see committee members presenting the plan themselves. He said if anyone was 
interested in stepping up and presenting the plan when CARB comes down it will be appreciated. He commented 
he noticed how much everyone has evolved since they started with the questions that are asked, comments that 
are made and how sometimes they correct him when he’s wrong. He mentioned they can get in touch with him 
or Belen Leon with setting up some presentations and talking points.  



Blake Plourd said that it was nice to drive through Calexico to get a different perspective. He mentioned that 
they should start looking for quality alternates given that they almost didn’t reach quorum in the first few minutes 
of the meeting.  

Sergio Cabañas echoed Blake Plourd’s comment. He commented that were supposed to make a vote tonight 
and they were a few board members and alternates missing for the vote. He said this worries him because that 
vote is an important decision.  

René Félix expressed his gratitude for having the meeting in Calexico as a resident of the area. He added that 
they should consider adding more board members. 

Kristian Salgado said she also appreciates having the meeting in Calexico.  

John Hernandez asked Matt Dessert who joined him on the tour they had that day. 

Matt Dessert said Mathew Madcow and Katherine Colestar from Air Science joined him on the tour they had 
earlier that day. 

Mary Salazar said she was so happy having a meeting in Calexico. She introduced a member of the public 
Sarah Vandiver, a conservative biologist. Mary speaking on behalf of Sarah said she was so psyched about 
the environmental health summit and that she wants to be on the board, she mentioned she didn’t know how 
bad the situation was in the valley. Speaking on her behalf, Mary said that she was driving from Heber to 
Calexico when she noticed she couldn’t even breath when passing the geothermal plant because of how bad 
the air quality is there.  

Matt Dessert said that the air quality in Heber after the rains were pretty good. He mentioned he doesn’t know 
what that source was. He commented that on Sunday night a fire started on the west edge at Tom Brundy’s Hay 
Barn and it’s still burning and smoldering. He said that he and Luis Olmedo will review Sarah Vandiver’s 
application and that they are trying to fill all the seats and attending to all those that aren’t making it.  

III. Public Comment

Daniela Flores said they will now open the floor for public comment. 

Ana Vandiver said that she is very concerned about the air quality in the valley. She commented she was a 
very healthy person for a long time but now she has eye problems and asthma. She mentioned this is a concern 
especially for the children. She said that her grandkid is taking allergy pills because he already has respiratory 
problems.  

Miguel Hernández from Comité Cívico del Valle made an invitation to two public meetings that will be happening 
on the 17th and 18th of that month. One will be held in Mecca and the other on Salton City. He said the state 
will be presenting the suppression projects.  

Johnny said that it’s important that all the state and federal properties are brought up to compliance before you 
ask private industry to make any improvements in their industry. 

IV. Approval of Minutes

Daniela Flores mentioned Amy Ramos was listed but it was her that was present and asked if they could make 
that change throughout. Her comment was noted.  



Matt Dessert asked for a motion and a second to approve the minutes. 

Sergio Cabañas made a motion to approve the minutes of the September 11th minute. 

Kristian Salgado asked why where they approving the September 11th minute that day.  

Belen Leon said there was a technical problem with the audio and that’s why it wasn’t brought up. 

Kristian Salgado seconded the motion. 

The motion passed. 

V. Discussions Items

CERP Q&A Session 

Kristian Salgado, relating to their third question about the lessons learned said that as a steering committee 
member they learned many lessons and one of them is how they relate the CAMP to the CERP because the 
CAMP took a long time to be finalized. She said the lesson would be that the committee should be aware of how 
connected these plans are so they can better inform their decisions on the CERP.  

Matt Dessert said that the steering committee has processed a lot of information. He said it’s unusual for a 
community to work on two plans at once. He mentioned that an additional public benefit project that has taken 
place is the Indoor Air Filtration Project at Grace Elementary school and Nilan, he said that this project has gone 
over very well and that it’s a 5-year commitment were there’s an additional set of filters that filter the air even 
tighter than normal. He mentioned there’s kiosks and technical outreach devices to help with the educational 
part of the plan. He commented that Seeley school has also been awarded the same project. He said that he’s 
confident that this community will get more projects like these. He asked the staff if Seeley school filters have 
been installed. 

A staff member said Seeley will be scheduled for next year in January once the schools’ administration looks 
over the details. He said that they’re looking at possibly using future resources and the moneys they get through 
617 to do a number of schools with the support of this committee.  

Matt Dessert said that these schools aren’t used to getting this big of a project. He said that whenever a project 
like this is new, the school board members are very careful not to make a mistake because they think they’ll 
have to pay for something. He reiterated that these projects are already paid for and have a 5-year commitment 
to them.  

Andrea Juarez said that if anyone doesn’t feel comfortable speaking up they can write down their comments in 
the post-it notes and hand them over to her at the end of the meeting. 

Kristian Salgado wanted to reiterate her comment about wishing she got the CERP sooner so she could’ve 
connected the dots between that and the CAMP because it could’ve given her more time for ample feedback. 

Blake Plourd said that reading this 150-page document was time consuming and there were a lot of things that 
bogged it down. He suggested better streamlining the application process so that they can get better feedback 
from the community and the steering committee members. He said that 150 pages of background material wasn’t 
necessary because the focus of the document was in 10-12 pages.  



Kristian Salgado had a question in reference to Matt Dessert’s comment on current projects being 
implemented. She asked if there was a way to quantify how the projects are reducing air pollution. She said as 
an example, when they paved a certain road the PM10 has been reduced by ‘X’ amount.  

Matt Dessert said that they do have those calculations that include cost savings and emissions savings for the 
parking lot that was an early emissions reduction project and for the ag-burn policy. He said that this backup 
information has been presented to the committee but they’ll bring them out again. He commented that there’s 
always standards and benchmarks needed before they do a project, and that they wouldn’t bring a project 
forwards without having done the proper analysis with help from experts. 

Kristian Salgado said that that’d be really cool. She mentioned she stumbled upon an older project that was 
near the softball field at St. Mary’s where the air district help put turf there and it had a really cool calculation that 
projected particulate matter reduction.  

Matt Dessert said that they will definitely bring that information back to the committee. He mentioned that they 
are trying different projects that aren’t specifically asphalt paving projects called PM10 Pilot Projects. He 
commented that they are looking at one in an elementary school in Imperial and that they just finished one in 
McCabe School. He said that these projects are much more cost-effective than asphalt paving.  

A Committee member mentioned having attended the parking lot inauguration at McCabe School and said you 
could see the use of different asphalt materials. He added that even though their durability might not be very 
long, having paved this Surface is still of a great positive impact.  

Matt Dessert said that the asphalt parking lot they did in Calexico High School was more expensive then the 
McCabe parking lot that used recycled material and environmentally friendly “dirt glue”. He said that the Calexico 
High School was $406,000 and the McCabe school was around $160,000. He said that if they would’ve gone 
the conventional route in the McCabe school, that bill would’ve been around $550,000 and they just don’t have 
that kind of resources. He said that this was a huge success and they are now looking to do it in an elementary 
school and a state run kindergarten school. He said the money used for these projects aren’t 617 moneys but 
domestic resources that the air district has.  

John Hernandez said that it was his understanding that the CERP hasn’t been approved by CARB. He 
understands that when CARB approves it they would start implementing it. He mentioned that there has been 
meeting and negotiations outside of the committee regarding the CERP and the Air Monitoring Plan. He said 
that committing funds to something that they haven’t even weigh in on. He mentioned they need to do a better 
job of including them with the information going on in these meeting where he feels they don’t have the chance 
to weigh in on and only get the information in a big chunk. He commented that this is a little frustrating how the 
committee could’ve been more participative.  

Chris Cortez said that she feels the amount spent on paving the parking lot was too big for how little the parking 
lot is. She asked for transparency in regards to how the money is actually spent. She mentioned that the money 
shouldn’t be spent just in paving roads and parking lots, and that it should also be invested in sensors, greenery, 
educating families, etc.  

Matt Dessert said that parking lots are expensive. He mentioned that that parking lot was a long needed one. 
He commented that in an effort for transparency it was taken to the board of supervisors and approved being a 
vote shy of unanimous. Answering John Hernandez’s comment, he said that they’ve brought all these policies 
to the committee many times, they’ve open up their offices to meet and have dialogues. He commented that 
many of the people at the table including John Hernandez have been to their office to review the documents. 
He said he felt his comment was disingenuous to say that they are unloading all this information on them and 
forcing it on them when they’ve had a hard schedule put on them by the state. He commented that the air district 



has made every effort to keep this committee afloat. He said that if anyone wants transparency to go check the 
records of the minutes, and their notes. He said that it’s on all of them to do the best they can so that these 
questions about lack of transparency don’t land on their shoulders because they’re in this together.  
 
Andrea Juarez encouraged everyone to participate in the community tours that are going to happened on the 
15th and to go to the board meetings and talk with to the co-leads of the CSC and see if they can participate in 
the presentation aspect of the board meeting.  
 
AB 617 Community Air Monitoring Installation. 
 
Christian Torres said that there seems to be an issue with the HDMI port of the computer and the presentation 
can’t be viewed. 
 
Matt Dessert mentioned he would make a motion to table this item and apologize for the technical issue. He 
said the lack of having a hard copy is a responsibility of both the co-chairs and the agencies. He said there 
should be discussion about this item but as an action they need to have the presentation available and that if 
they don’t they could be scrutinized that they didn’t do their due diligence. 
 
Stacy Mendoza, an economic development manager with the city of El Centro said that that they city would like 
to voice their concern and objection to the placement of the monitor at the wastewater treatment plant in El 
Centro. She said there is agricultural areas directly west of the plant and that most of it is dirt. She mentioned 
that whenever the winds are coming through it tends to bring a lot of that dirt to the plant. She said that the 
placement of a monitor there may inaccurately attribute those pollutants to the plant when in reality its coming 
from the ag-areas. She commented the concern is that the wastewater plant is already a target of public scrutiny 
and adding falsely attributed ag-pollutants to the site would only add fuel to the fire. She added that the city has 
asked if they can work with the committee to try and find another location but they don’t want it in the wastewater 
plant.  
 
Christian Torres took note of Stacy’s comment. 
 
Blake Plourd said that whenever they bring back the presentation it’s important to have IVAN monitors on it. 
He mentioned that the IVAN network is highly important because it has allowed them to be in the AB 617 
program. He commented that their community air monitors should complement the existing monitors as opposed 
to putting one next door. He said that the committee has been talking about putting 3 new monitors within a one-
mile radius of an existing monitor in Heber. He mentioned that Heber is a pretty small town and that it would be 
better quadrant it out and take care of the sources. He suggested that Dogwood elementary is a great spot for 
a new monitor.  
 
Christian Torres pointed out on the map the proposed, current and the alternate locations for the new monitors. 
He said that they did want to present the existing monitors so they could see how some areas would be saturated. 
After the monitor kept failing, he said he would second that motion of tabling this item because it can’t be viewed. 
He said he is still open to comments.  
 
Thomas said that one thing to keep in mind in the discussion about these locations is that there seems to be a 
sense that there’s going to be a particular area of the corridor that’s going to be over saturated. He reminded 
everyone that there’s also the alternate locations and invited everyone to keep that in mind. He said that they 
also have the two regulatory monitors in El Centro and Calexico. He added that one of the items that they will 
talk about is the development of the mobile monitoring platform.  
 



Matt Dessert said that they will bring this item back so that the Air District and CCV can better design this 
presentation and also take into consideration comments or concerns voiced in the meeting. He mentioned that 
they’ve previously talked about a better scientific grid to cover the corridor.  
 
Christian Torres said that they have partners in Tracking California which is a branch from the public health 
institute that can help them do the scientific analysis. He mentioned that they did the analysis on 20 of the 40 
original locations they had.  
 
Michael Moore said that he was one of the persons that responded in a previous meeting regarding the specific 
industry that might be associated with the monitor location and he wants to give an elaboration on that. He 
commented that they’ve mentioned the geothermal plant on dogwood road, the feedlot, the El Centro wastewater 
plant and he thinks that these industries have some kind of concern for the community. He mentioned that 
avoiding these locations for monitors would alert the community.  
 
Matt Dessert said that as a committee they want to keep it scientific based and not arbitrary. He said they do 
want to be arbitrary when it comes to schools because they want to tie the IVAN monitor program to the 
successful and established Flag program in a bigger more robust way 
 
John Hernandez wanted clarification on how many regulatory monitors are in the city of El Centro and how 
many IVAN Monitors are within the city limits of El Centro.  
 
Thomas said there was only one regulatory monitor in El Centro. 
 
Christian Torres said there are 2 IVAN Monitors in schools, one in a private residence, and one in the APCD 
office. He said that there might be one more on the east side but he believes those are it inside the city limits.  
 
Matt Dessert said that there’s been some issues with the monitors they’ve been working out with CARB. He 
mentioned John Hernandez asked a question in a prior meeting about the monitors in Mexicali. He said he 
needs to have a discussion about this with Luis Olmedo before they bring this to the public.  
 
Discussion on how to approach the January 8th meeting.  
 
Daniela Flores said they are having CARB come down on January 15th and they need to discuss whether they 
can consider that meeting the monthly meeting for the steering committee so that they can reschedule or cancel 
the January 8th meeting.  
 
Thomas mentioned CARB board will come down on January 15th for a special session to consider the CERP. 
He mentioned that that the meetings are scheduled by default for the second Wednesday of each month and 
the January monthly meeting will land on the 8th. He commented that what they are putting forth to the community 
is whether they should consider the 15th meeting as the committee meeting so they can encourage everyone to 
attend and be a part of the presentation to CARB. He mentioned there is going to be a public comment period 
in the January 15th meeting, he encouraged the public to attend so they can give their testimony or opinion of 
that whole process. He said the meeting will be at 4 pm at the Old Eucalyptus School House in West El Centro, 
he mentioned that earlier that day they will be having a tour of the corridor with CARB’s board, He mentioned 
that if anyone is available to attend please let APCD or CCV staff know so they can be signed up for the tour. 
 
An attendee made a motion to cancel the January 8th meeting and only have a meeting on January 15th and the 
community meeting being sometime in February.  
 
Mersedes Martinez seconded the motion. 
 



There was a vote and the motion was passed. 

I. Community Air Monitoring Plan discussion; Dr. Katherine Colestar and Matt Mavcow, Air
Science

Kristian Salgado asked if this discussion relates to a budget they were showed some meetings ago that said 
what would the mobile sources would be if they contracted or if they built the infrastructure locally. She asked if 
this discussion meant that they’ve decided to contract and if so did they make a motion to go this route.  

Belen Leon clarified Air Sciences is only making a presentation with what they would bring to the table. She 
mentioned they haven’t chosen what route they’re going to. She said she remembers what budget Kristian 
Salgado is talking about and mentioned that presentation was from Aerodyne. She reiterated they are still looking 
at options.  

Kristian Salgado said that the committee should consider how to utilize the mobile monitors. 

Mersedes Martinez mentioned that the whole point of this is to be mobile and grasp as much data as we can, 
using the same unit. She asked how long does a monitor need to be stationed in one area to be able to grasp a 
good concept of the area.  

Katherine Colestar said that a month is the minimum they like to do. She mentioned that when they get the 
mobile monitors running they do need to be checked on once in a while. She added that 6 months is a lot better 
because it covers transitions between the seasons.  

John Hernandez asked if Air Science has any current contracts doing that type of work and if the monitors can 
also monitor methane. He also asked if CARB has the capability to do the type of monitoring.  

Katherine Colestar said they aren’t currently doing any contracts. She mentioned that they didn’t include 
methane because they were basing this study off of the CAMP but that they could monitor it if it was a priority of 
the committee. 

René Felix thanked Katherine and Matt for the presentation. He mentioned that the presentation is made at 
another level since it talks about ozone, nitrogen and H2S’s that are one of the greatest concerns in the New 
River. 

Kristian Salgado asked Air Science if they could speak about their prior projects in Portland. She said that 
project sounded very community based. 

Matt mentioned that a few of the advantages of passive monitoring are that it’s very simple, low tech, and it 
doesn’t have any sensitive handling requirements; meaning that the method can get a lot of people involved that 
aren’t specifically trained for this task.  

Katherine mentioned they had 4 stations, one being in a school and a couple being in parks. She said the 
operators where interns from local schools that only needed a couple of hours of training. She commented this 
was a proof of concept that this kind of network could work.            

A co-chair asked what is it that they’re actually selling. He asked if are they going to bring their equipment and 
install in the field or are they designing a mobile monitoring system for the district. He also asked if they are 
planning to monitor different toxics around the new river  



Matt answering the question about the new river, said that part of the plan would be to have air sampling with 
low volume particulate sampling that are filter based that pull air in and that gets deposited in a filter and then 
taken to a lab and analyzed. He mentioned that H2S is an air toxic and that’s why its included.  

Katherine Colestar said that the VOC’s with the gas canisters gets out a lot of the air toxics. She mentioned 
that the use of ozone and NOx are used as indicators of influence from specific sources. She said that even 
though ammonia isn’t an air toxic it shows that there’s influence from agriculture.  

Thomas said that the presentation Air Sciences did was them showing how the mobile monitoring platform can 
be built from the ground up.  He mentioned that the intent of this project with the approval of the committee is 
that the air district and ccv would be responsible for managing the air monitoring platform.  

II. Agency Updates

Thomas said that the Air District doesn’t really have specific items they want to announce. He reiterated the 
district would like as many committee members as possible to attend the January 15th meeting with CARB. He 
also reminded the committee about the tour that’s going to happen earlier that same day.  

Miguel Hernandez reiterated that there will be two public meetings on December 17th and 18th. He said the 
meeting on the 17th will be in the city of Mecca and the other one will be in Salton City. 

A State representative mentioned that on December 12th and 13th the state is having their board meeting. He 
mentioned on December 13th they will be hearing an item for AB 617 for the 2019 selected communities. He 
invited everyone to tune in via webcast.  

III. Agenda Topics for Next Meeting

Daniela Flores said that since they’re having CARB come down on January 15th that will be the primary agenda 
topic for January.  

IV. Closing Remarks / Adjournment

Aide Fulton mentioned that the committee heard Stacy Mendoza’s question and they will be discussing it. She 
said to the lady that asked the question about the parking lot that they liked people asking these stuff and want 
everyone to be involved asking those type of questions. She commented that the goal of this project is to improve 
the quality of life of everyone around them. She said that the questions they asked had already been answered 
in past meetings and that that’s why the public should attend these meetings. She said that she’s a nurse and 
she works with people that are affected by the air quality and she always asks them why they don’t attend the 
meetings. She commented that she understands people complaining on having monitors close to their 
companies but said this is necessary to understand the air quality in the area so they can implement a project 
to improve the air quality.  

Virginia Mendoza said that they will follow up on those two questions they had. 

Blake Plourd made reference to a past meeting where IVAN made an analysis on why there was a spike of 
unhealthy air quality and how they could attribute it to activities going on around the new year like wood burning. 
He said that a part of that presentation was about what has already been done and what can they learn from 
that. He mentioned that it was important to keep learning from the existing monitors and the new ones. He said 
that when there’s a presentation to always bring these analyses.   



Mercedes Martinez thanked the co-chairs for bringing the presentations to them and looked forward to have 
that information so they can make further progress. 
 
A committee member thanked the committee and the public for attending the meeting. She said that whenever 
she turns on the radio she hates hearing the warnings saying not to go outside because of unhealthy air quality. 
She commented that she’s very grateful for being a part of this committee. She said that the doctors have no 
idea what to about her mercury poisoning and she’s on her own trying to find a cure for this. She mentioned that 
the committee should make more information available to the public.  
 
John Hernandez wished everyone happy holidays and a happy new year. He said that they’re getting 
somewhere even though at times its hard and the technical information is difficult to understand. 
 
Kristian Salgado seconded John Hernandez’s comment. 
 
René Felix thanked the co-chairs, the Neighborhood House facilities for providing them with a place for the 
meeting. I mention that it is encouraging to finish another meeting as they move forward, although it seems very 
slow. He told everyone to have a happy holiday. 
 
A representant of the Air District said sometimes they can’t attend meetings because they have a busy 
schedule. He invited everyone to go to the Air District. And said that they’re more than welcome to have tours. 
He said if anyone can’t attend these meetings they are more than welcome to reach out to them so that they 
can get them connected on the work they’re doing in the air district. 
 
Belen Leon said that their website has all the minutes and the recordings of these as well so if they want to go 
back and listen to the minutes that is possible. 
 
Maritza Hurtado, a former mayor of Calexico, thanked to everyone that has come to the city. She said that in 
her time being mayor she learned a lot about their environment and the people in the group. She thanked 
everyone being involved because Calexico is impacted given its proximity to Mexicali. She said she works for 
the Calexico wellness center that’s working with Comite Civico to create a new program. She mentioned the city 
should have an elected official being involved in these meetings because they’re really important issues. She 
said that no one has realized that the city has a responsibility to combat the problem in the new river.  
 
A committee member thanked CARB for scheduling the board meeting in Imperial County.  
 
A representative of the Air District said that not only the minutes and the recordings of them are available on 
the air district website but also the previous agenda packets, presentations and analysis they’ve given the 
committee are in that website and invited everyone to see this material.  
 
Meeting Adjourned.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 





Programa Comunitario de Protección Atmosférica Bajo el Auspicio del Proyecto de Ley AB 617 
Minuta de la Reunión del Comité Directivo  

Diciembre 11 de 2019 
5:30 PM 

Calexico Neighborhood House 
Calexico, CA 

Presidente de la reunión: Matt Dessert (Suplente: Reyes Romero) 

Facilitadora: Daniela Flores de Harder Co. 

I. Asistencia:

Mersedes Martinez, Corredor Comunitario; Rene Félix, Corredor Comunitario; Kristian Salgado, Corredor 
Comunitario Blake Plourd, Corredor Comunitario; Sergio Cabañas, Corredor Comunitario; Mary Salazar, 
Corredor Comunitario; John Hernández, Corredor Comunitario 

Suplentes: Christian Torres; Rosa Guerrero, Sandra Mendivil, Chris Gomez Wong, Steven Snow, Michael 
Moore, Marlene Flores, Juan Villa, Aide Fulton 

I. Bienvenida y Comentarios de Apertura por Miembros del CSC

Daniela Flores señaló las salidas de emergencia y los baños. Mencionó que tienen servicios de traducción 
disponibles e invitó a todos a probar la comida que tienen en la reunión. Dijo que tendrán una sesión de 
preguntas y respuestas de CARB sobre el Programa de Reducción de Emisiones de la Comunidad (CERP), 
una discusión sobre la Instalación del Monitor de Aire de la Comunidad y una presentación de un consultor de 
plataforma de monitoreo móvil. Les recordó a todos si votan sobre algo, por favor, utilicen los procedimientos 
adecuados. Mencionó que parte de su papel como facilitadora es garantizar un proceso inclusivo en el que 
escuchen a los residentes y a los miembros del comité directivo porque es muy importante que la comunidad 
forje AB 617. Mencionó que quiere asegurarse de que todos compartan su opinión y que, si hay mucho interés 
en compartir, mantengan sus comentarios breves. Dijo que llegaron al quórum y que comenzarán con la reunión. 

Matt Dessert dio la bienvenida a todos y dijo que tienen una agenda breve para esta reunión. Dijo que la 
presentación sobre la plataforma de monitoreo móvil de los miembros de Air Science será muy importante. 
Mencionó que los llevó a un recorrido por el Rio Nuevo y les mostró la nueva expansión del puerto de entrada, 
la planta de tratamiento de alcantarillado en Calexico, los vecindarios alrededor del Rio Nuevo y también nuevas 
ubicaciones para posibles nuevos monitores. mencionó a Nosotros Park y los campos de béisbol directamente 
al oeste de Nosotros que sobresalían como potenciales ubicaciones. Comentó que estos expertos señalaron 
un incinerador que él no había notado que estaba al otro lado del Rio Nuevo. Dijo que notaron olores 
provenientes de la Planta de Tratamiento de Alcantarillado en Calexico y que deben asegurarse de que la 
instalación funcione correctamente. Dijo que después de darse cuenta de esto, probablemente necesiten echar 
un vistazo a las plantas en El Centro y Heber. 

Christian Torres dijo que fue agradable tener una reunión en Calexico. Comentó que la semana anterior estuvo 
en Oakland para la reunión de CARB donde aprobaron el plan CERP de West Oakland titulado Owning Our Air, 
dijo que fue inspirador ver a los miembros del comité presentando el plan ellos mismos. Dijo que si alguien 
estaba interesado en presentar el plan cuando CARB vaya con ellos, será apreciado. Comentó que notó cuánto 
han evolucionado todos desde que comenzaron con los tipos de preguntas que se hacen, los comentarios que 
se dicen y cómo a veces lo corrigen cuando está equivocado. Mencionó que pueden ponerse en contacto con 
él o con Belén León para organizar algunas presentaciones y puntos de conversación.  



 
Blake Plourd dijo que fue agradable conducir a través de Calexico para obtener una perspectiva diferente. 
Mencionó que deberían comenzar a buscar suplentes de calidad dado que casi no llegaron al quórum en los 
primeros minutos de la reunión.  
 
Sergio Cabañas hizo eco del comentario de Blake Plourd. Comentó que se suponía que iban a votar ese día 
y que algunos miembros de la junta y suplentes faltaban para la votación. Dijo que esto le preocupa porque ese 
voto es una decisión importante.  
  
René Félix expresó su agradecimiento por tener la junta en Calexico como residente del área. Agregó que se 
debería considerar agregar más miembros de la junta.  
 
Kristian Salgado dijo que también aprecia tener la reunión en Calexico. 
 
John Hernández le preguntó a Matt Dessert quién se unió a él en el recorrido que tuvieron ese día. 
 
Matt Dessert dijo que Mathew Mavcow y Katherine Colestar de Air Science se unieron a él en la gira que 
tuvieron ese día. 
 
Mary Salazar dijo que estaba muy feliz de tener una reunión en Calexico. Presentó a un miembro del público, 
Sarah Vandeber, una bióloga conservadora. Mary, hablando en nombre de Sarah, dijo que estaba tan 
emocionada con la cumbre de salud ambiental y que quería estar en la junta, mencionó que no sabía qué tan 
grave era la situación en el valle. Hablando en su nombre, Mary dijo que conducía de Heber a Calexico cuando 
notó que ni siquiera podía respirar cuando pasaba por la planta geotérmica debido a la mala calidad del aire.  
 
Matt Dessert dijo que la calidad del aire en Heber después de las lluvias fue bastante buena. Mencionó que no 
sabe cuál era la fuente de lo que mencionó Mary. Comentó que el domingo por la noche comenzó un incendio 
en el borde oeste en la granja de heno de Tom Brundy que todavía está ardiendo y humeando. Dijo que él y 
Luis Olmedo revisarán la solicitud de Sarah Vandeber y que están tratando de llenar todos los asientos y 
atender a todos los que no lo están asistiendo.  
 
 

II. Comentarios Públicos 
 
Daniela Flores dijo que ahora abrirán el piso para comentarios públicos. 
 
Ana Vandiver dijo que está muy preocupada por la calidad del aire en el valle. Comentó que fue una persona 
muy sana durante mucho tiempo, pero ahora tiene problemas oculares y asma. Mencionó que esto es una 
preocupación especialmente para los niños. Dijo que su nieto está tomando pastillas para la alergia porque ya 
tiene problemas respiratorios.  
 
Miguel Hernández, del Comité Cívico del Valle, hizo una invitación a dos reuniones públicas que tendrán lugar 
los días 17 y 18 de ese mes. Una se llevará a cabo en Meca y la otra en Salton City. Dijo que el estado 
presentará los proyectos de supresión.  
 
Johnny dijo que es importante que todas las propiedades estatales y federales cumplan con la ley antes de 
solicitar a la industria privada que realice mejoras en su industria.  
 

III. Aprobación de las minutas del 11 de septiembre.  
 



Daniela Flores mencionó que Amy Ramos estaba en la lista, pero fue ella quien estuvo presente y preguntó 
si podían hacer ese cambio. Su comentario fue anotado.   
 
Matt Dessert solicitó una moción y un segundo para aprobar el acta. 
 
Sergio Cabañas hizo una moción para aprobar el acta del minuto 11 de septiembre. 
 
Kristian Salgado preguntó por qué estaban aprobando el minuto 11 de septiembre de ese día.  
 
Belén León dijo que había un problema técnico con el audio y que por eso no se mencionó. 
  
Kristian Salgado secundó la moción. 
 
La moción pasó. 
 

IV. Temas de discusión  
 
Sesión de Preguntas y Respuestas sobre el CERP 
 
Kristian Salgado, en relación con la tercera pregunta sobre las lecciones aprendidas, dijo que como miembro 
del comité directivo aprendieron muchas lecciones y una de ellas es cómo relacionan el CAMP con el CERP 
porque el CAMP tardó mucho tiempo en completarse. Dijo que la lección sería que el comité debería ser 
consciente de cuán conectados están estos planes para que puedan informar mejor sus decisiones sobre el 
CERP.  
 
Matt Dessert dijo que el comité directivo ha procesado mucha información. Dijo que es inusual que una 
comunidad trabaje en dos planes a la vez. Mencionó que un proyecto de beneficio público adicional que se ha 
llevado a cabo es el Proyecto de Filtración de Aire en Interiores en la escuela primaria Grace y Nilan, dijo que 
este proyecto se ha desarrollado muy bien y que es un compromiso de 5 años y habrá un conjunto adicional de 
filtros que filtran el aire aún más de lo normal. Mencionó que hay quioscos y dispositivos de divulgación técnica 
para ayudar con la parte educativa del plan. Comentó que la escuela Seeley también recibió el mismo proyecto. 
Dijo que confía en que esta comunidad obtendrá más proyectos como estos. Preguntó al personal si se han 
instalado filtros escolares en Seeley. 
 
Un miembro del personal dijo que Seeley se programará para el próximo año en enero una vez que la 
administración de las escuelas revise los detalles. Dijo que están estudiando la posibilidad de utilizar recursos 
futuros obtenidos a través de 617 para agregar varias escuelas con el apoyo de este comité. 
 
Matt Dessert dijo que estas escuelas no están acostumbradas a tener un proyecto tan grande. Dijo que cada 
vez que un proyecto como este llega a una escuela, los miembros de la junta escolar tienen mucho cuidado de 
no equivocarse porque piensan que tendrán que pagar por algo. Reiteró que estos proyectos ya están pagados 
y tienen un compromiso de 5 años con ellos. 
 
Andrea Juárez dijo que, si alguien no se siente cómodo hablando, puede escribir sus comentarios en las notas 
adhesivas y entregárselos al final de la reunión. 
 
Kristian Salgado quiso reiterar su comentario acerca de desear tener el CERP antes para poder conectar los 
puntos entre eso y el CAMP porque podría haberle dado más tiempo para una amplia retroalimentación. 
Blake Plourd dijo que leer este documento de 150 páginas tomaba mucho tiempo y que había muchas cosas 
que lo atascaban. Sugirió agilizar el proceso de solicitud para que puedan obtener mejores comentarios de la 



comunidad y los miembros del comité directivo. Dijo que 150 páginas de material de fondo no eran necesarias 
porque el enfoque del documento estaba en 10-12 páginas. 
 
Kristian Salgado tenía una pregunta en referencia al comentario de Matt Dessert sobre los proyectos actuales 
que se están implementando. Preguntó si había una manera de cuantificar cómo los proyectos están reduciendo 
la contaminación del aire. Dijo que, como ejemplo, cuando pavimentan una calle, el PM10 se redujo ‘x’ cantidad.  
 
Matt Dessert dijo que sí tienen esos cálculos que incluyen ahorros de costos y ahorros de emisiones para el 
estacionamiento que fue un proyecto de reducción temprana de emisiones y para la política de quema de 
incendios. Dijo que esta información de respaldo ya ha sido presentada al comité pero que la volverán a 
enseñar. Comentó que siempre se necesitan estándares y puntos de referencia antes de hacer un proyecto y 
que no lo adelantarían sin haber realizado el análisis adecuado con la ayuda de expertos. 
 
Kristian Salgado dijo que eso sería genial. Mencionó que se encontró con un proyecto pasado que estaba 
cerca del campo de softbol en St. Mary's, donde el distrito ayudó a poner el césped allí y tenía un cálculo que 
proyectaba la reducción de partículas.  
 
Matt Dessert dijo que definitivamente traerán esa información al comité. Mencionó que están probando 
diferentes proyectos que no son específicamente proyectos de pavimentación de asfalto llamados Proyectos 
Piloto PM10. Comentó que están viendo uno en una escuela primaria en Imperial y que acaban de terminar uno 
en la escuela McCabe. Dijo que estos proyectos son mucho más rentables que el pavimento de asfalto. 
 
Un miembro del comité comento que le toco asistir a la inauguración del estacionamiento de la escuela  
McCabe y dijo que se puede apreciar el uso de diferentes materiales de asfalto, aunque quizá su vida útil sea 
menor, pero es de un gran impacto positivo el que se haya re-encarpetado esa superficie. Dijo que fue animante 
que Luis Plancarte, supervisor del condado, pudiera acompañarlos y el pudiera verificar que hay una línea de 
trabajo y ya hay realidades en este corto tiempo.   
  
Matt Dessert dijo que el estacionamiento de asfalto que hicieron en la Escuela Secundaria Calexico era más 
caro que el estacionamiento de McCabe que usaba material reciclado y un "pegamento" ecológico. Dijo que el 
estacionamiento Escuela Secundaria Calexico costaba $ 406,000 y que el de escuela McCabe costaba 
alrededor de $ 160,000. Dijo que, si hubieran seguido la ruta convencional en la escuela McCabe, esa factura 
habría sido de alrededor de $ 550,000 y simplemente no tienen ese tipo de recursos. Dijo que este fue un gran 
éxito y ahora están buscando hacerlo en una escuela primaria y en una escuela estatal de jardín de infantes. 
Dijo que el dinero utilizado para estos proyectos no son recursos de AB 617, sino recursos domésticos que 
tiene el distrito.  
 
John Hernández dijo que tenía entendido que el CERP no había sido aprobado por CARB. Él entiende que 
cuando CARB lo apruebe, comenzarán a implementarlo. Mencionó que ha habido reuniones y negociaciones 
fuera del comité sobre el CERP y el Plan de Monitoreo del Aire. Dijo que comprometer fondos para algo que ni 
siquiera se ha aprobado no es bueno. Mencionó que necesitan hacer un mejor trabajo al incluirlos con la 
información que se lleva a cabo en estas reuniones en las que siente que no tienen la oportunidad de influir y 
solo obtener la información en una gran parte. Comentó que es un poco frustrante cómo el comité podría haber 
sido más participativo.  
 
Chris Cortez dijo que siente que la cantidad gastada en pavimentar el estacionamiento fue demasiado grande 
por el tamaño del estacionamiento. Pidió transparencia en cuanto a cómo se gasta realmente el dinero. 
Mencionó que el dinero no debe gastarse solo en pavimentar carreteras y estacionamientos, y que también 
debe invertirse en sensores, vegetación, educación de las familias, etc. 
 



Matt Dessert dijo que los estacionamientos son caros. Mencionó que ese estacionamiento era muy necesario. 
Comentó que, en un esfuerzo por la transparencia, El proyecto se llevó a la junta de supervisores y se aprobó 
en un voto casi unánime. Respondiendo al comentario de John Hernández, dijo que trajeron todas estas 
políticas al comité muchas veces, abrieron sus oficinas para reunirse y dialogar. Comentó que muchas de las 
personas en la mesa, incluido John Hernández, han ido a su oficina a revisar los documentos. Dijo que sentía 
que su comentario era falso al decir que están descargando toda esta información sobre ellos y forzándolos 
cuando el estado les ha puesto un horario difícil. Comentó que el distrito aéreo ha hecho todo lo posible para 
mantener a flote este comité. Dijo que, si alguien quiere transparencia, verifique los registros de las minutas y 
sus notas. Dijo que está en todos ellos hacer lo mejor que puedan para que estas preguntas sobre la falta de 
transparencia no caigan sobre sus hombros porque están juntas en esto.  
 
Andrea Juárez alentó a todos a participar en los recorridos comunitarios que se llevarán a cabo el día 15 e ir a 
las reuniones de la junta y hablar con los codirectores del CSC y ver si pueden participar en el aspecto de 
presentación de la reunión de la junta. 
 
Instalación de Monitores de Aire Comunitarios AB 617 
 
Christian Torres dijo que parece haber un problema con el puerto HDMI de la computadora y que la 
presentación no se puede ver. 
 
Matt Dessert mencionó que haría una moción para presentar este artículo después y disculparse por el 
problema técnico. Dijo que la falta de una copia impresa es responsabilidad tanto de los copresidentes como 
de las agencias. Dijo que debería haber una discusión sobre este tema, pero para presentar una acción deben 
tener la presentación disponible y que, si no lo hacen, podría verse como si no hicieron su diligencia debida. 
 
Stacy Mendoza, gerente de desarrollo económico de la ciudad de El Centro, dijo que a la ciudad le gustaría 
expresar su preocupación y objeción a la ubicación del monitor en la planta de tratamiento de aguas residuales 
en El Centro. Dijo que hay áreas agrícolas directamente al oeste de la planta y que la mayor parte es tierra. 
Mencionó que cada vez que los vientos llegan tienden a traer mucha tierra a la planta. Dijo que la ubicación de 
un monitor allí puede atribuir esos contaminantes a la planta de manera inexacta cuando en realidad proviene 
de las áreas agrícolas. Comentó que la preocupación es que la planta de aguas residuales ya es objeto de 
escrutinio público y que agregar contaminantes agrícolas falsamente atribuidos al sitio solo agregaría 
combustible al fuego. Agregó que la ciudad ha preguntado si pueden trabajar con el comité para tratar de 
encontrar otro lugar, pero no lo quieren en la planta de aguas residuales. 
 
Christian Torres tomó nota del comentario de Stacy Mendoza. 
 
Blake Plourd dijo que cada vez que traen la presentación es importante incluir los monitores IVAN en ella. 
Mencionó que la red IVAN es muy importante porque les ha permitido estar en el programa AB 617. Comentó 
que sus monitores de aire comunitarios deberían complementar los monitores existentes en lugar de poner uno 
al lado de ellos. Dijo que el comité ha platicado de colocar 3 monitores nuevos dentro de un radio de una milla 
de un monitor existente en Heber. Mencionó que Heber es un pueblo bastante pequeño y que sería mejor 
cuadrarlo y ocuparse de otras fuentes de contaminantes. Sugirió que Dogwood Elementary es un gran lugar 
para un nuevo monitor.  
 
Christian Torres señaló en el mapa las ubicaciones propuestas, actuales y alternativas para los nuevos 
monitores. Dijo que querían presentar los monitores existentes para que pudieran ver cómo se saturarían 
algunas áreas. Después de que el monitor siguió fallando, dijo que respaldaría la moción de presentar este 
proyecto después porque no se puede ver. Dijo que todavía está abierto a comentarios. 
 



Thomas dijo que una cosa para tener en cuenta en la discusión sobre estos lugares es que parece haber una 
sensación de que habrá un área particular del corredor que estará sobre saturada. Recordó a todos que también 
hay ubicaciones alternativas e invitó a todos a tener eso en cuenta. Dijo que también tienen los dos monitores 
reguladores en El Centro y Calexico. Agregó que uno de los elementos de los que hablarán es el desarrollo de 
la plataforma de monitoreo móvil. 
 
Matt Dessert dijo que volverán a traer este artículo para que el Distrito del Aire y CCV puedan diseñar mejor 
esta presentación y también tengan en cuenta los comentarios o inquietudes expresadas en la reunión. 
Mencionó que anteriormente hablaron de una mejor red científica para cubrir el corredor.  
 
Christian Torres dijo que tienen socios en Tracking California, que es una rama del instituto de salud pública 
que puede ayudarlos a hacer el análisis científico. Mencionó que hicieron el análisis en 20 de las 40 ubicaciones 
originales que tenían.  
 
Michael Moore dijo que fue una de las personas que contestó en una reunión anterior sobre la industria 
específica que podría estar asociada con la ubicación del monitor y que desea dar más detalles al respecto. 
Comentó que mencionaron la planta geotérmica en Dogwood Road, el corral de engorde, la planta de aguas 
residuales de El Centro y cree que estas industrias tienen algún tipo de preocupación para la comunidad. 
Mencionó que evitar estos lugares para los monitores alertaría a la comunidad.  
 
Matt Dessert dijo que, como comité, quieren mantenerlo con una base científica y no arbitraria. Dijo que quieren 
ser arbitrarios en lo que respecta a las escuelas porque quieren vincular el programa de monitoreo IVAN con el 
exitoso y establecido programa de banderines de una manera más grande y robusta. 
 
John Hernández quería aclaraciones sobre cuántos monitores reguladores hay en la ciudad de El Centro y 
cuántos Monitores IVAN están dentro de los límites de la ciudad de El Centro. 
 
Thomas dijo que solo había un monitor regulador en El Centro. 
 
Christian Torres dijo que hay 2 Monitores IVAN en las escuelas, uno en una residencia privada y uno en la 
oficina de APCD. Dijo que podría haber uno más en el lado este, pero no cree que está dentro de los límites de 
la ciudad. 1:18 
 
Matt Dessert dijo que ha habido algunos problemas con los monitores que han estado trabajando con CARB. 
Mencionó que John Hernández hizo una pregunta en una reunión previa sobre los monitores en Mexicali. Dijo 
que necesita tener una discusión sobre esto con Luis Olmedo antes de que traigan esto al público. 
 
Discusión sobre cómo abordar la reunión del 8 de enero. 
 
Daniela Flores dijo que recibirán a CARB el 15 de enero y deben discutir si pueden considerar esa reunión 
como la reunión mensual del comité directivo para poder reprogramar o cancelar la reunión del 8 de enero.  
 
Thomas mencionó que CARB vendrá el 15 de enero para una sesión especial para considerar el CERP. 
Mencionó que las reuniones están programadas por default para el segundo miércoles de cada mes y que la 
reunión mensual de enero es el 8. Comentó que lo que están presentando a la comunidad es si deberían 
considerar la reunión del 15 como la reunión del comité para que puedan alentar a todos a asistir y ser parte de 
la presentación a CARB. Mencionó que habrá un período de comentarios públicos en la reunión del 15 de enero, 
alentó al público a asistir para que puedan dar su testimonio u opinión de todo el proceso. Dijo que la reunión 
será a las 4 pm en la Casa de la Antigua Escuela de Eucaliptos en El Centro, mencionó que ese día tendrán un 
recorrido por el corredor con la junta de CARB. Mencionó que si hay alguien que pueda asistir favor de avisar 
al personal de APCD o CCV para que puedan inscribirse en el recorrido. 



 
Un asistente hizo una moción para cancelar la reunión del 8 de enero y solo tendrá una reunión el 15 de enero 
y la reunión de la comunidad será en algún momento de febrero. 
 
Mersedes Martínez secundó la moción. 
 
Hubo una votación y se aprobó la moción. 
 

V. Discusión sobre el Plan Comunitario del Monitoreo del Aire; Dr. Katherine Colestar y Matt 
Mavcow, Air Science 

 
Kristian Salgado preguntó si esta discusión se relaciona con un presupuesto que se les mostró hace algunas 
reuniones que decía cuáles serían las fuentes móviles si se contrataran o si construyeran la infraestructura 
localmente. Preguntó si esta discusión significaba que habían decidido contratar y, de ser así, cuando hicieron 
la moción para seguir por esta ruta. 
 
Belén León aclaró que Air Science solo está haciendo una presentación con lo que aportarían a la mesa. 
Mencionó que no han elegido a qué ruta irán. Dijo que recuerda de qué presupuesto habla Kristian Salgado y 
mencionó que esa presentación fue de Aerodyne. Reiteró que todavía están buscando opciones. 
 
Kristian Salgado dijo que el comité debería considerar cómo utilizar los monitores móviles. 
 
Mersedes Martínez mencionó que el objetivo de esto es ser móvil y captar la mayor cantidad de datos posible, 
utilizando la misma unidad. Preguntó cuánto tiempo necesita un monitor estar en un área para poder captar un 
buen concepto del área. 
 
Katherine Colestar dijo que un mes es lo mínimo que les gusta hacer. Mencionó que cuando ponen en 
funcionamiento los monitores móviles, deben revisarse de vez en cuando. Agregó que 6 meses es mucho mejor 
porque cubre las transiciones entre las estaciones. 
 
John Hernández preguntó si Air Science tiene algún contrato vigente para ese tipo de trabajo y si los monitores 
también pueden monitorear el metano. También preguntó si CARB tiene la capacidad de hacer el tipo de 
monitoreo. 
 
Katherine Colestar dijo que actualmente no están en ningún contrato. Mencionó que no incluían metano 
porque basaban este estudio en el CAMP, pero que podían monitorearlo si era una prioridad del comité. 
 
Rene Félix agradeció a Katherine y Matt por la presentación. Mencionó que la presentación está hecha a otro 
nivel ya que habla del ozono, nitrogenados y sulfhídricos que es de las mayores preocupaciones en el Rio 
Nuevo.  
 
Kristian Salgado le preguntó a Air Science si podían hablar sobre sus proyectos anteriores en Portland. Ella 
dijo que el proyecto sonaba muy basado en la comunidad. 
 
Matt mencionó que algunas de las ventajas del monitoreo pasivo son que es muy simple, de baja tecnología y 
no tiene ningún requisito de manejo sensible; lo que significa que el método puede involucrar a muchas 
personas que no están capacitadas específicamente para esta tarea. 
 
Katherine mencionó que tenían 4 estaciones, una en la escuela y otras en parques. Dijo que los operadores 
eran internos de escuelas locales que solo necesitaban un par de horas de capacitación. Comentó que esto era 
una prueba de concepto de que este tipo de red podría funcionar. 



Un copresidente preguntó qué es lo que realmente están vendiendo. Preguntó si van a traer su equipo e 
instalarlo en el campo o si están diseñando un sistema de monitoreo móvil para el distrito. También preguntó si 
están planeando monitorear diferentes tóxicos alrededor del nuevo río.   

Matt, respondiendo a la pregunta sobre el nuevo río, dijo que parte del plan consistiría en tomar muestras de 
aire con muestras de partículas de bajo volumen que estén basadas en un filtro que atraiga el aire y que se 
deposite en un filtro y luego se lleve a un laboratorio y se analice. Mencionó que el H2S es un tóxico para el 
aire y por eso está incluido. 

Katherine Colestar dijo que los VOC con los botes de gas liberan muchos tóxicos del aire. Mencionó que el 
uso de ozono y NOx se utilizan como indicadores de influencia de fuentes específicas. Ella dijo que, aunque el 
amoníaco no es un tóxico, muestra que hay influencia de la agricultura. 

Thomas dijo que la presentación que Air Science hizo fue para mostrar cómo se puede construir la plataforma 
de monitoreo móvil desde cero. Mencionó que la intención de este proyecto con la aprobación del comité es 
que el distrito aéreo y CCV serían responsables de administrar la plataforma de monitoreo del aire. 

VI. Actualización de las agencias

Thomas dijo que el Distrito del Aire realmente no tiene artículos específicos que quieran anunciar. Reiteró que 
al distrito le gustaría que los miembros del comité asistan a la reunión del 15 de enero con CARB. También le 
recordó al comité sobre la gira que va a suceder ese mismo día. 

Miguel Hernández reiteró que habrá dos reuniones públicas los días 17 y 18 de diciembre. Dijo que la reunión 
del 17 será en la ciudad Meca y la otra en Salton City. 

Un representante del Estado mencionó que el 12 y 13 de diciembre el estado tendrá su reunión de su comité. 
Mencionó que el 13 de diciembre escucharán un artículo de AB 617 para las comunidades seleccionadas en 
2019. Invitó a todos a sintonizar vía webcast. 

VII. Temas de la Agenda para la Próxima Reunión

Daniela Flores dijo que, dado que van a tener CARB el 15 de enero, ese será el tema principal de la agenda 
para enero.  

VIII. Observaciones finales / Clausura

Aidé Fulton mencionó que el comité escuchó la pregunta de Stacy Mendoza y la discutirán. Dijo a la señora 
que hizo la pregunta sobre el estacionamiento que les gustaba que la gente preguntara estas cosas y que 
quisieran que todos se involucraran haciendo ese tipo de preguntas. Comentó que el objetivo de este proyecto 
es mejorar la calidad de vida de todos los que los rodean. Dijo que las preguntas que hicieron ya habían sido 
respondidas en reuniones pasadas y que por eso el público debería asistir a estas reuniones. Dijo que es 
enfermera y que trabaja con personas afectadas por la calidad del aire y siempre les pregunta por qué no 
asisten a las reuniones. Comentó que entiende a las personas que se quejan de tener monitores cerca de sus 
empresas, pero dijo que esto es necesario para comprender la calidad del aire en el área para que puedan 
implementar un proyecto para mejorar la calidad del aire.  

Virginia Mendoza dijo que darán seguimiento a esas dos preguntas que tenían. 



Blake Plourd hizo referencia a una reunión anterior en la que IVAN hizo un análisis de por qué hubo un aumento 
de la calidad del aire no saludable y cómo podrían atribuirlo a actividades que se llevan a cabo alrededor del 
año nuevo como la quema de leña. Dijo que una parte de esa presentación fue sobre lo que ya se ha hecho y 
qué pueden aprender de eso. Mencionó que era importante seguir aprendiendo de los monitores existentes y 
los nuevos. Dijo que cuando hay una presentación siempre traer estos análisis.   

Mersedes Martínez agradeció a los copresidentes por llevarles las presentaciones y esperaba contar con esa 
información para que puedan seguir avanzando. 

Un miembro del comité agradeció al comité y al público por asistir a la reunión. Dijo que cada vez que enciende 
la radio odia escuchar las advertencias que dicen que no salga debido a la mala calidad del aire. Comentó que 
está muy agradecida por ser parte de este comité. Dijo que los médicos no tienen idea de qué hacer con su 
envenenamiento por mercurio y que está sola tratando de encontrar una cura para esto. Mencionó que el comité 
debería poner más información a disposición del público. 

John Hernández les deseó a todos que tengan felices fiestas y un feliz año nuevo. Dijo que están avanzando, 
aunque a veces es difícil y la información técnica es difícil de entender. 

Kristian Salgado secundó el comentario de John Hernández. 

Rene Félix agradeció a los copresidentes, a las instalaciones de Neighborhood House por facilitarles un lugar 
para la junta. Mencionó que es animante terminar otra reunión más ya que van avanzando, aunque parezca 
muy lento. Les dijo a todos que tengan unas felices fiestas. 

Un representante del Distrito del Aire dijo que a veces no pueden asistir a las reuniones porque tienen un 
horario muy ocupado. Invitó a todos a ir al Distrito del Aire. Y dijo que son más que bienvenidos a hacer giras. 
Dijo que, si alguien no puede asistir a estas reuniones, son más que bienvenidos a comunicarse con ellos para 
que puedan conectarse en el trabajo que están haciendo en el distrito aéreo. 

Belén León dijo que su sitio web tiene todos las minutas y las grabaciones de estas, así que, si quieren regresar 
y escuchar las minutas, eso es posible. 

Maritza Hurtado, ex alcalde de Calexico, agradeció a todos los que han venido a la ciudad. Dijo que en su 
época de alcaldesa aprendió mucho sobre su entorno y las personas del grupo. Agradeció a todos por participar 
porque Calexico se ve afectado dada su proximidad a Mexicali. Dijo que trabaja para el centro de bienestar 
Calexico que está trabajando con Comité Cívico para crear un nuevo programa que ayude a la calidad del aire. 
Mencionó que la ciudad debería tener un funcionario electo involucrado en estas reuniones porque son asuntos 
realmente importantes. Dijo que nadie se ha dado cuenta de que la ciudad tiene la responsabilidad de combatir 
el problema en el nuevo río. 

Un miembro del comité agradeció a CARB por programar la reunión de la junta en el Condado Imperial. 

Un representante del Distrito del Aire dijo que no solo los minutos y las grabaciones de estos están 
disponibles en el sitio web del Distrito del Aire, sino también los paquetes de agenda anteriores, presentaciones 
y análisis que le dieron al comité en ese sitio web e invitó a todos a ver esto. material. 

Se levanta la sesión. 
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Community Air Monitoring Locations 
 

1. Primary locations from the Community Steering Committee1 
i. Port of Entry (East) (Calexico) 

ii. Southwest High School (El Centro) 

iii. Dogwood Ave. & HWY 98 (Calexico) 

iv. Residences/Park near New River (Calexico) 

v. Grand Plaza Outlet (Calexico)  

vi. Heber Feedlot (Heber) 

vii. Enrique Camarena School (Calexico)  

viii. 4th St & Aurora (El Centro) 

ix. Port of Entry (West) (Calexico) 

x. El Centro Water Plant/Walmart Area (El Centro) 

xi. Imperial Valley Mall (El Centro) 

xii. Heber Geothermal (Heber) 

xiii. ECRMC Outpatient Center (El Centro) 

xiv. Adams St & Imperial Ave (El Centro) 

2. Alternate locations as put forth by the CSC2 
i. Washington Elementary (El Centro) 

ii. Heber Emergency Services Facility/Imperial County Fire Dept 

(Heber) 

iii. West Cole Blvd (FedEx Freight) (Calexico) 

iv. HWY 98 & Andrade Ave (Calexico) 

v. Heffernan Ave & 1st St (Calexico) 

vi. Danenberg Dr & Dogwood Ave (El Centro) 

vii. McCabe Rd & LaBrucherie Rd (El Centro) 

viii. Heber Dogwood Elementary School (Heber) 

ix. Central Calexico 

x. Imperial County Office of Education (El Centro) 

                                                      
1 Table 9.1 Community Air Monitoring Plan, 9-3 
2 Table 9.1 Community Air Monitoring Plan, 9-4 
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The CAM
P establishes three m

ain air m
onitoring objectives: 

1.
U

tilize the data collected by regulatory m
onitors to track the 

progress of the Com
m

unity Em
issions Reduction Program

 (CERP).
2.

Deploy and operate sufficient m
onitoring to provide real-tim

e air 
quality data to the Com

m
unity that is easy to understand and 

covers a greater area w
ith increased resolution com

pared to the 
current m

onitoring netw
orks.

3.
Leverage additional com

plem
entary m

onitoring to evaluate source 
im

pacts and identify and characterize hotspots. 
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To achieve the goals of the CAM
P, the follow

ing 3-Level approach is being im
plem

ented:

1.
R

EG
U

LATO
RY M

O
N

ITO
R

IN
G

:
•

To utilize the data from
 the 2 existing regulatory m

onitoring stations w
ithin the C

om
m

unity 
-the El C

entro m
onitoring station & the C

alexico-Ethel m
onitoring station. 

•
The rich data history and reliability of these m

onitors is useful to track trends of m
onitored 

pollutants in the C
om

m
unity. 

•
U

nder the C
AM

P, annual average and 24-hour concentrations of PM
2.5 and PM

10 w
ill be 

analyzed to m
easure the progress of the C

om
m

unity’s C
ER

P. 
•

D
ata from

 these 2 m
onitors w

ill be m
ade public via C

AR
B’s AQ

View
 platform

, and 
pollutant trends w

ill be published in an annual progress report posted on the IC
APC

D
’s 

AB 617 w
ebsite.
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O

N
ITO

RING 
APPRO

ACH

ADDIN
G

 TO
 EXISTIN
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CO
M

M
U

N
ITY AIR M

O
N

ITO
RIN

G
 

N
ETW

O
RK:

•
9 com

m
unity air m

onitors in the 
Corridor as part of IVAN

 Im
perial 

that collect and report real-tim
e 

particulate m
atter.

•
CAM

P outlines that 15 new
 

com
m

unity m
onitors to be added 

to the corridor, com
ing from

 15 
prim

ary locations selected by CSC 
(and 10 alternate locations w

hen 
required)

•
Just as the data from

 the 2 
regulatory m

onitors, data from
 the 

new
 com

m
unity air m

onitors w
ill 

be m
ade public via CARB’s AQ

View
 

platform
 and through an annual 

progress report posted on the 
ICAPCD’s AB 617 w

ebsite.
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3.   C
O

M
PLEM

EN
TA

RY M
O

N
ITO

R
IN

G
 -M

O
B

ILE M
O

N
ITO

R
 U

N
IT(S):

•
To com

plem
ent the existing 2 regulatory m

onitors and 15 additional com
m

unity air 
m

onitors com
m

unity air m
onitors, the C

AM
P calls for the deploym

ent of 1-2 m
obile 

m
onitoring platform

s.
•

The m
obile m

onitoring platform
s w

ill consist of high-grade, regulatory quality m
onitoring 

equipm
ent, w

hich can be deployed at different locations throughout the C
om

m
unity. 

•
The platform

s could be designed to m
onitor a w

ide range of pollutants, such as N
O

x, 
VO

C
s, Black C

arbon, and various toxics, allow
ing the C

SC
 to address a broader range of 

air quality concerns. 
•

The design and types of m
onitoring instrum

ents for the platform
s is currently in 

developm
ent w

ith the C
SC

. 
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